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A HELYZET NEM RÓZSÁS  
Október a mellrák elleni küzdelem hónapja. Asztalos Ág-
nes, a vármegyei kormányhivatal népegészségügyi főosz-
tályának vezetője a „Rózsaszín október” kapcsán lapunk-
nak arról számolt be, hogy Borsodban az országos átlagnál 
valamivel kevesebbet, négyszáz és ötszáz beteget diag-
nosztizálnak. Sajnálatos módon hazánkban és térségünk-
ben még mindig többen maradnak otthon, mint ahányan 
eljárnának a mammográfiai szűrésekre. Cikk a 8. oldalon

SOKBA KERÜL 
A SÍROK FELÚJÍTÁSA
Szerdán Mindenszentek, csütörtökön halottak napja lesz, 
ilyenkor sokan keresik fel elhunyt szeretteik sírját. Sze-
zonja van a virágoknak, mécseseknek, de az emléknap a 
síremlékek rendbehozására is megfelelő alkalom. A teljes 
sírkőfelújítás ára azonban borsossá vált az utóbbi időben, 
a néhány évvel korábbiak többszöröse. Cikk a 9. oldalon

JUBILEUMI DÍSZELŐADÁS 
A fennállásának kétszázadik évfordulóját ünnep-
lő Miskolci Nemzeti Színház a bicentenáriumi szezon 
nyitóelőadásaként úgy tisztelgett az alapítók emléke 
előtt, hogy bemutatták A tatárok Magyarországbant 
– azt a színdarabot, amivel a teátrumot annak idején 
megnyitották. Az előadás hivatalos bemutatóját pén-
teken tartották. Ennek alkalmából a rendezővel, Szőcs 
Arturral beszélgettünk.  Cikk a 7. oldalon

Finisbe ér a Dayka-átkötés
A kivitelező rövidesen azon a területen kezd dolgozni, ahol 
jelenleg még a forgalom halad, ezért a forgalmat átterelik a 
lassan elkészülő új szakaszra.

Újabb fázisába lép november 
6-án a Dayka-átkötés projekt: a 
Petőfi utcán és a Kálvin János 
utca megmaradt, kétsávosított 
szakaszáról a Dayka Gábor utca 

meghosszabbításaként elké-
szült új útszakaszra terelik át a 
forgalmat – mondta el lapunk-
nak a polgármesteri hivatal pá-
lyázati főosztályának vezetője.

Miklós Viktor kiemelte, a 
változtatásra azért van szük-
ség, hogy a kivitelező meg-
kezdhesse a Petőfi utca 1-3. 
valamint az 5. és 7. számok 
előtti szakaszának átépítését. 
„Ez az érintett rész egészen a 
Kálvin utcáig térkő burkolatot 
fog kapni, tulajdonképpen egy 

forgalomcsillapított sétaútvo-
nal lesz, a közúti forgalomat 
és az autóbusz-közlekedést át-
tereljük a Dayka Gábor-Megy-
gyesalja szakaszra, és ide csak 
célforgalom, azaz a lakók, va-
lamint mentők, tűzoltók hajt-
hatnak majd be” – mondta.

Folytatás a 5. oldalon

TÖBBMILLIÓS KÁR. Kilencből hét 
MVK-s buszt rongáltak meg a Fra-

di szurkolói október 22-én, ami-
kor Miskolcra érkeztek a DVTK-

FTC rangadóra. A Fradi végül több 
mint 12 ezer szurkoló előtt győ-

zött, a szurkolók pedig nem meg-
szokott módon ünnepeltek: a 

miskolci buszokban milliós nagy-
ságrendű kárt okoztak. Többnek 

kitörték az ablakát, ajtaját és 
megrongálták a belső burkolatot. 
Az autóbuszok helyreállításán fo-

lyamatosan dolgozik az MVK, de 
a kár akkora, hogy azonnal nem 

orvosolható. Cikk a 4. oldalon

Nem támogatja Veres Pál polgármestert, hanem saját 
jelöltet állít a jövő évi önkormányzati választásokon 
Hegedűs Andrea országgyűlési képviselő személyében a 
DK – jelentette be múlt pénteken a párt helyi szerveze-
te az LMP-vel közösen. Veres Pált nem lepte meg a hír, 
mint fogalmazott: benne volt a levegőben. 

A kialakult helyzetről Mis-
kolc polgármestere úgy véle-
kedik, hogy ez a döntés nem 
a DK és az LMP szavazóiról, 
nem a miskolciakról, hanem 
mindössze a DK helyi veze-
tésében néhány ember sze-
mélyes ambíciójáról szól. Er-
ről pedig azt gondolja, hogy 
nincs az a személyes ambíció, 
ami fontosabb lehet a közös-

ség érdekénél, és nincs az a 
pártérdek, ami fontosabb le-
het Miskolcnál. 

A DK kritikájára, hogy nem 
eléggé ellenzéki, lapunknak 
adott interjújában Veres Pál 
azt mondta: 2019-ben polgár-
mesternek jelentkezett, nem 
ellenzéki vezetőnek. „Az én 
dolgom az, hogy vezessem a 
várost és képviseljem a miskol-
ciakat. A pártok dolga meg az, 
hogy szavazókat gyűjtsenek 
maguk mögé. Vagyis most a 
saját feladatukat kérik rajtam 
számon” – tette hozzá. 

Azt is elmondta: „engem 
nem pártok választották, ha-
nem a miskolci emberek, ép-
pen ezért nem a pártoknak 
számolok el, hanem a miskol-
ci embereknek.”

Interjú a 3. oldalon

„A miskolciak és nem  
a pártok választottak”

Miért érdemelnek keve-
sebbet a miskolciak, mint 
a debreceniek? – vetette fel 
a Velünk a Város MSZP-s 
képviselője egy keddi bi-
zottsági ülésen.

Az októberi közgyűlést 
megelőzően kedden össze-
hívták a város Köznevelési, 
Kulturális, Turisztikai, Ifjú-
sági és Sportbizottságát. Az 
ülésen egyebek mellett szó-
ba kerültek a miskolci kul-
turális intézmények: Borkuti 
László (Velünk a Város, DK) 
megkérdezte: az önkormány-
zat tervezi-e bezárni rövi-
debb-hosszabb időre az intéz-
ményeket, hogy ezzel energiát 

és pénzt spóroljon meg. Szil-
ágyi Kornél, a gazdálkodási 
főosztály vezetője elmondta, 
bár garanciát nem tud adni a 
továbbra is bizonytalan ener-
giapiaci helyzet miatt, min-
denesetre bízik abban, és jó 
esélyt is lát arra, hogy nem 
kell majd intézményeket be-
zárni télen Miskolcon.

Bazin Levente (Velünk a 
Város, MSZP) a turisztikára 
tért át. Felidézte, hogy tökéle-
tes teljesítményével – a tavalyi 
évhez hasonlóan – idén is az 
ország legjobbjai közt szere-
pel a Tourinform Miskolc Iro-
da a Magyar Turisztikai Ügy-
nökség felmérésében.

Folytatás az 5. oldalon

Miskolcnak 8 millió, 
Debrecennek 8 milliárd

Újabb lépés történt a régóta 
húzódó Avas Szálló ügyében, 
és a kornak megfelelő köve-
telmények szerint reformál-
ják meg a parkolási rendszert.

Mielőtt a közel húsz elő-
terjesztésről tárgyalt volna a 
közgyűlés, Szabó József ker-
tészmérnök, a Green City Ma-
gyarország ügyvezető igazga-
tója arról szólt, hogyan lehet 

élhetőbbé tenni a településeket. 
Majd a polgármesteri expo-
zéban a megvalósult miskolci 
beruházásokról mutatott egy 
tablót Veres Pál, aki elmondta: 
2020 januárjától kilenc céget 
jelenthettek be, ezek mintegy 
135 milliárd forint értékben 
beruháztak, és több mint 900 
munkahelyet hoztak létre.

– A nehéz körülmények el-
lenére is jól halad Miskolc gaz-

daságának fejlesztése – han-
goztatta, köszönetet mondva a 
partnereknek: a külügyminisz-
tériumnak, a kormányhivatal-
nak, a lobbizó politikusoknak, 
és a Holding gazdaságfejleszté-
si igazgatóságának.

– A sikert az együttműködés 
hozza meg. A tárgyalások foly-
tatódnak több nagyobb céggel 
- tette hozzá.

Folytatás a 2. oldalon

Évtizedes adósságokat törlesztenek 
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Miskolci Napló

Költségvetés, parkolás, Avas 
Szálló, óvodai rendszer, ön-
kormányzati beszámoló - kö-
zel húsz előterjesztés került 
terítékre a csütörtöki közgyű-
lésen.

Folytatás az 1. oldalról

Az első napirendi pont a vá-
ros költségvetésének első féléves 
módosításáról szólt. Ellenzéki 
képviselő nem szólt hozzá, Szop-
kó Tibor alpolgármester viszont 
kiemelte: stabil és működőképes 
gazdálkodást folytat a város.

– Úrrá tudtunk lenni a ne-
héz helyzeten – húzta alá, so-
rolva: idén nincs tervben intéz-
mények bezárása, emelt összegű 
Salkaházi-támogatást fizetnek, 
támogatják a rendészeti mun-
kát, kulturális és közösségépí-
tő programokat szerveztek. A 
közszolgáltatások is üzembiz-
tosan működnek, miközben az 
inflációt nem tudta megfékezni 
a kormány, az energiaszámlák 
továbbra is magasak, a közszol-
gáltatások ellátása drága.

– Köszönöm a munkát mind-
azoknak, akik segítették meg-
őrizni a város működőképes-
ségét. Minden rendszerben a 
legnagyobb érték az ember – fo-
galmazott Szopkó Tibor.

A testület tárgyalt a parkolási 
rendszer fejlesztéséről is. Olyan 
automatákat fognak üzembe he-
lyezni, amelyeken bankkártyával 
is lehet majd fizetni. És elindul-
hat az online bérletértékesítés is. 
Lakossági kezdeményezésre pe-
dig új területek kerülnek a sárga 
zónába. A Fidesz frakcióvezetője, 
Nagy Ákos szerint az újabb terü-
letek bevonása nem segít a város 
parkolási problémáin. Hollósy 
András (Fidesz-KDNP) frakci-
ószóvivő ezt azzal egészítette ki, 

hogy ahogy eddig, úgy most sem 
támogatnak semmilyen díjeme-
lést, most sem tesznek így. Simon 
Gábor (Velünk a Város) frakció-
vezető erre úgy reagált, hogy az 
előző városvezetés semmit nem 
tett a korszerűsítés érdekében. 
Badány Lajos alpolgármester 
hangsúlyozta, hogy a rendelet-
módosítás díjemelést nem tar-
talmaz.

A napirendi pontok között 
szerepelt az Avas Szálló ügye. 
A rossz állapotban lévő épüle-
tet 2020 decemberében felújítá-
si kötelezettséggel vásárolta meg 
a Mathias Corvinus Collegium 
(MCC) Alapítvány. A fejlesztés 
az alapítvány tulajdonában lévő 
projektcégen keresztül történ-
het meg. Szopkó Tibor alpol-
gármester elmondta, komoly 
háttérmunka folyik az ügyben, 

a városvezetés több alkalommal 
találkozott az MCC vezetőivel. 
A véleményező bizottságok egy-
hangúlag támogatták az előter-
jesztést.

Szó volt még az óvodai rend-
szer 2021-es átalakításáról és 
annak eredményeiről. Varga 
Andrea alpolgármester elmond-
ta, az óvodapedagógusok ma-
gas életkora, a leterheltség és a 
szét aprózottság hívta életre az 
egységesítést, ezért jött létre a 
MIÓVI. Egységes vezetés, egy-
séges szakmai irányítás, jobban 
összehangolható óvodai felvétel, 
rugalmasabb körzetkialakítás, 
gazdaságosabb működtetés – 
ezek az új rendszer legfontosabb 
előnyei.

A polgármesteri hivatal éves 
tevékenységének beszámolóját 
Ignácz Dávid jegyző tartotta. El-

mondta, a saját bevétel 2017-hez 
képest közel megduplázódott, 
a kiadások pedig jelentősen 
csökkentek. Jóval hatékonyab-
ban működik a hivatal ma már, 
milliókat tudtak spórolni példá-
ul irodaszereken, informatikai 
költségeken, de ezeket a közüze-
mi díjak emelkedése elviszi. Az 
e-közigazgatásban Miskolc az 
élen jár, olyannyira, hogy több 
település is átvenné a miskolci 
jógyakorlatokat. Az ügyfél-elé-
gedettségi mérésekben is kivá-
lóan szerepel a miskolci önkor-
mányzat.

És már a 2024-es polgármes-
ter- és helyi önkormányzati kép-
viselő-választással kapcsolatban 
is hozott döntést a grémium: 
megválasztották az új Helyi Vá-
lasztási Bizottság tagjait.

KUJAN ISTVÁN

MOLNÁR PÉTER,  
KDNP-FRAKCIÓVEZETŐ

Ismét napirenden volt ingat-
lanok eladása, amit nem tá-
mogattunk, mert Veres Pál és 
a hasadó baloldali városveze-
tés minden közgyűlésen jelen-
tős ingatlanvagyon értékesítését 
indítványozza, ami szerin-
tünk sérti a város érdekét. A 
költségvetési korrekciót azért nem támogattuk, 
mert az önkormányzat idén sem finanszíroz, 
idén sem kezdeményezett egyetlen beruházást 
sem. A tavaly ki nem fizetett Salkaházi-támo-
gatást sem tartalmazza az anyag, pedig várták 
volna a miskolci nyugdíjasok, hogy megkapják 
az elmaradt pénzt. A baloldali városvezetés nem 
tartotta be a választási ígéretét ezen a téren sem. 
A parkolási rendelet kapcsán elmondtuk: azért 
közlekednek ilyen sokan autóval és nem busz-
szal, villamossal, mert Miskolcon csapnivaló 
a tömegközlekedés. Hiába az új, 2019 óta már 
több mint századik menetrend, nem lett semmi-
vel jobb. Ez a miskolciak panasza, de Veres Pá-
lék ezt nem hallják meg. A városvezetést a luxus-
kisbusz szállítja. Nem indokolta meg és kérdésre 
sem tudta megmagyarázni a városvezetés, hogy 
a Spider Közalapítvány kuratóriumát miért kel-
lene lecserélni. Ezen a fronton is zavar van a ha-
sadófélben lévő miskolci baloldali városvezetés-
ben, mert végül a saját előterjesztésük kapcsán 
sem szavaztak egységesen. A korábbi Avas Szál-
ló kapcsán a Mathias Corvinus Collegiummal 
történő megállapodást támogattuk. Örömteli, 
hogy a szervezet a vásárlás után hamarosan fel 
is újítja az épületet. Mikolai Vince atya jelentős 
szerepet töltött be városunkban nemcsak egy-
házi, hanem világi vonalon is, ezért jó és méltó, 
hogy közterületet neveztünk el róla.

SIMON GÁBOR, 
VELÜNK A VÁROS-FRAKCIÓVEZETŐ

A Fidesz-kormány 2019 óta 
mindent elkövet annak érde-
kében, hogy csődbe juttassa 
az önkormányzatokat. Mis-
kolctól is sok milliárdot vont 
el, emellett az orbáni infláció 
is sújtja az önkormányza-
tot, annak gazdasági tár-
saságait, intézményeit. Ennek ellenére az első 
féléves költségvetési korrekció zömmel tech-
nikai jellegű módosításokat tartalmazott, ami 
azt jelenti, hogy az év elején elfogadott büdzsé 
megalapozott és stabil. Ezt óriási eredmény-
ként értékelem. Előre tudtunk lépni, elég 
csak arra gondolni, hogy biztosítani tudjuk 
a Salkaházi-támogatás emelt összegét, nagy-
rendezvényeket szerveztünk, a város több 
pontján építkezünk. Örömteli az is, hogy elő-
relépés történt egy régóta húzódó ügyben is. 
Ismert, hogy az Avas Szállónak új tulajdonosa 
van, aki most technikai jellegű módosításokat 
kért a korábban a várossal megkötött szerző-
désben. A beruházást a vevő által alapított és 
100 százalékban tulajdonolt gazdasági társa-
ság kívánja lebonyolítani, ezért kérték a mó-
dosítást. Ezt a közgyűlés egyhangúlag meg-
szavazta, ugyanis mindenkinek fontos, hogy 
ez az emblematikus épület ne egy romhalmaz 
legyen Miskolc szívében. A parkolási rendszer 
megújításával kapcsolatban emlékeztetnék, 
hogy már az előző városvezetés is megígérte, 
de végül semmit nem valósított meg a tervek-
ből. Ránk várt tehát a megvalósítás, de ennek 
forrását is elvette a kormány Miskolctól. Így a 
város önerőből alakítja át a rendszert. Fontos 
cél, hogy végre megszűnjenek a bérletvásárlás 
kellemetlenségei.

NAGY ÁKOS,  
FIDESZ-FRAKCIÓVEZETŐ 

A közgyűlés októberi ülé-
sén Veres Pál és az őt tá-
mogató képviselők újabb 
tanújelét adták annak, 
hogy semmilyen ötletük 
nincs arra, hogyan kel-
lene vezetniük egy vá-
rost. Érdemi és határo-
zott szándék helyett erős felütésként Veres 
Pál bemutatta, hogy vezetése alatt milyen 
beruházások érkeztek Miskolcra. Sajnos 
azt nem hallottuk, hogy mennyi volt ebből 
az ő mérhetetlen erejének az eredménye, 
és mennyit köszönhet a város a kormány-
nak. A közgyűlés baloldali többsége újabb 
ingatlanok elkótyavetyéléséről döntött, 
továbbapasztva ezzel a város vagyonát. 
A korábbi városvezetés munkájának kö-
szönhetően azonban a főutca egyik fontos 
épülete, az Avas Szálló újulhat meg, helyet 
adva a Mathias Corvinus Collégium diák-
jainak, biztosítva nemcsak a miskolci, ha-
nem a környékbeli fiatalok sokrétű képzé-
sét is, így a működését biztosító szerződést 
természetesen támogattuk. A városvezetés 
tanácstalansága és kapkodása a közgyűlés 
során végig érezhető volt, frakciónk őszin-
tén bízik benne, hogy ezt az egy helyben 
toporgást már csak néhány hónapig kell 
elviselniük a miskolciaknak, és a választá-
sokat követően a város újra a fejlődés út-
jára léphet.

SZARKA DÉNES, 
VELÜNK A VÁROS-FRAKCIÓVEZETŐ-HELYETTES

Sajnos ritkán mondhatunk 
ilyet, de az októberi közgyűlés 
hangulata meglepően konst-
ruktív volt, még ha nem is 
volt teljesen mentes a helyi 
ellenzék politikai hangulat-
keltésétől. A költségvetés 
féléves korrekciójáról szó-
ló előterjesztés kapcsán a hivatal munkatársa-
inak szakmaiságát és a városvezetés jó irányát 
világosan mutatja, hogy a napirend vitájá-
hoz a Fidesz képviselői hozzá sem szóltak. A 
parkolási rendelet kapcsán a város adottságai 
által jelentett kihívásokat valamennyi képvi-
selő hasonlóan látta. Az ugyanakkor tévesen 
hangzott el a vita során, hogy díjemelésről 
lenne szó, hiszen semmilyen díjemelést nem 
tartalmazott az előterjesztés. Az új területek 
bevonása a fizetős zónába minden esetben a 
lakosság kérésére történik annak érdekében, 
hogy a lakóterületeken történő parkolás egy-
szerűbbé válhasson. Jó volt látni a polgármes-
teri hivatal hatékony munkájáról szóló beszá-
molót és a MIÓVI működésével kapcsolatos 
prezentációt is. Ilyen formában kézzelfogha-
tóan és érthetően jut el minden érdeklődőhöz 
az a munka, amit az ezekben a rendszerekben 
dolgozó munkatársak százai végeznek nap 
mint nap. Fontos ez, hiszen a koalíciós város-
vezetés azt vallja, hogy minden rendszer leg-
értékesebb eleme az ember. Szintén érthetővé 
válnak a kihívások, amikkel az önkormányzat 
és alrendszerei küzdenek, illetve az is, hogy 
honnan hová jutottunk el az elmúlt években. 
A Miskolci Speciális Felderítő és Mentőcsoport 
Közalapítvány kuratóriumával kapcsolatos 
döntéssel nem értek egyet.

Igen az Avas Szálló fejlesztésére 

Miskolcnak a nehézségek ellenére is sikerült megőriznie a működőképességét. Fotó: Mocsári László

„Mélyen sérti az önkor-
mányzatiság és a szubszidia-
ritás elvét” – mondta Szopkó 
Tibor alpolgármester a 
Klubrádióban csütörtökön, 
a szerdán megszavazott be-
ruházási törvénnyel kapcso-
latban.

Az országgyűlés szerdán 
megszavazta az állami beru-
házásokról szóló, Lázár János 
építési és közlekedési miniszter 
által benyújtott, korábbi for-
májában megsemmisített tör-
vényjavaslatot, amelynek értel-
mében minden jelentős állami 
vagy uniós forrást igénybe vevő 
önkormányzati beruházás ál-
lami beruházássá válik.

„Ennek a törvénynek a mis-
kolciak szempontjából sem-
milyen haszna sincs, lényegé-
ben csak kára van” – mondta 
Szopkó Tibor, Miskolc város-
fejlesztési alpolgármestere a 
Klubrádió „Reggeli gyors” 
című műsorának csütörtöki 
adásában. Emlékeztetett, az 
önkormányzatok három for-
rásból fejleszthetnek: uniós, 
hazai és saját önkormányza-
ti forrásokból. „Azáltal, hogy 
az önkormányzatokat ennyire 
forráshiányosakká tették, lé-
nyegében annak sincsen meg 
a realitása, hogy saját pénzből 
fejlesszenek, és ez lényegében 
minden önkormányzati fej-
lesztésre vonatkozik” fejtette 
ki Szopkó Tibor. Hangsúlyoz-
ta: „Ez nagyon mélyen sérti az 
önkormányzatiság és a szub-
szidiaritás elvét.”

Miskolc azért kerül nagyon 
nehéz helyzetbe, mert köz-
vetlen brüsszeli forrásokhoz 
juthat, ám ha a beruházás öt-
ven százalékban vagy annál 
nagyobb mértékben állami 
vagy uniós forrásokból való-
sul meg, akkor a fejlesztés au-
tomatikusan államivá válik. 
Miskolc pedig rendkívül si-
keres fejlesztéspolitikai ciklust 
zárt le, és jelentős, 32 milliárd 
forintos TOP Plusz-os prog-
ramot készít elő. A törvény-
javaslat értelmében azonban 
„ezeknek a forrásoknak a fel-
használásáról nem vagy csak 
kisebb mértékben dönthe-
tünk, miközben Miskolcon 
minden szakmai képesség 
megvan arra, hogy ezeket a 
beruházásokat megtervezzük, 
megvalósítsuk és ellenőriz-
zük. Ennek ellenére nem tesz-
szük fel a kezünket, hiszen ez 
a törvény oly mélyen sérti az 
önkormányzatiságot, hogy 
minden lehetséges eszközt 
megragadunk annak érdeké-
ben, hogy a helyiek érdekeit 
érvényesítsük a beruházások-
nál” – nyomatékosította Szop-
kó Tibor. Az alpolgármester 
hozzátette: a törvény a váro-
sok és a nagyvárosok szem-
pontjából indokolatlan cent-
ralizációt tartalmaz, hiszen az 
államnak megvan a megfelelő 
intézményrendszere az uni-
ós források felhasználásának 
irányításával és ellenőrzésé-
vel kapcsolatban, ami Miskolc 
esetében is elmondható.

BCS

„Minden eszközt 
megragadunk”
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Veres Pál: nincs az a pártérdek, ami fontosabb MiskolcnálVeres Pál: nincs az a pártérdek, ami fontosabb Miskolcnál
Viharos hét van mögöttünk 
a városi közéletben. Múlt hét 
pénteken a DK helyi szerveze-
te a párt elnökével és az LMP 
közreműködésével bejelen-
tette, hogy nem támogatják 
Veres Pál polgármestert, ha-
nem saját polgármesterjelöltet 
állítanak, Hegedűs Andreát, 
aki jelenleg listás országgyű-
lési képviselő a DK színeiben. 
A kialakult helyzetről és a 
jövőről kérdeztük Veres Pált, 
Miskolc polgármesterét.

– Meglepte a hír, hogy a DK és 
az LMP önálló polgármesterje-
löltet indít a választásokon?

– Igazán nem lepett meg, ben
ne volt a levegőben. Előző nap 
már egészen biztos voltam ben
ne, másnap pedig meg is történt. 
Egyenes út vezetett idáig.

– Szabad tudni, hogy mi volt 
ez az út?

– A helyi DK útja az egyéni 
ambíciók útja. Meggyőződé
sem, hogy ez a döntés nem a 
DK és az LMP szavazóiról, nem 
a miskolciakról, hanem mind
össze a DK helyi vezetésében 
néhány ember személyes am
bíciójáról szól. A DK helyi veze
téséből páran ebben a ciklusban 
nem tudtak olyan pozíciót fog
lalni, amit akartak, így most ez
zel próbálkoznak. Lelkük rajta.

– Rosszul élte meg, hogy kihát-
ráltak ön mögül?

– Egyáltalán nem. Ha valaki 
nem akar velem dolgozni, az
zal én miért akarjak? Ha valaki 
nem Miskolcért akar dolgozni, 
hanem a saját politikai előme
neteléért, ott nekem mi dol
gom? Ahogy aznap a közlemé
nyemben is írtam: ez egy olyan 
pillanat, amikor végre elváltak 
egymástól a dolgok. Szerintem 
nincs az a személyes ambíció, 
ami fontosabb lehet a közösség 
érdekénél, és nincs az a pártér
dek, ami fontosabb lehet Mis
kolcnál. Ezt gondoltam, amikor 
polgármester lettem, és ezt gon
dolom most is.

– Ők nem ezt gondolták?
– Nem tudom, mi volt a fe

jükben 2019ben, de ha végig
nézzük az elmúlt néhány évet, 
azt kell hogy mondjam: több
ségében mást mondtak és mást 
csináltak. Van erre pontos kife
jezés is, de kultúrember vagyok. 
Szerencsére azonban ez nem 
mindenkire igaz onnan.

– De itt volt velük Gyurcsány 
Ferenc is, a párt elnöke, aki meg 
is indokolta, hogy miért nem tá-
mogatja önt.

– Én nem tudom, hogy párt
elnök úr honnan szerzi az in
formációit, de tartok tőle, hogy 
a helyi párttársai megvezették, 
megvezetik. Viszont hál’ isten
nek nem dolgom pártelnökök
nek referálni, így nem érzem 
ebben a felelősségemet. Az ő 
dolga, honnan tájékozódik.

– Önt viszont számtalan eset-
ben érte az a vád, hogy Gyur-
csány bábja...

– Persze. Épp annyira, 
amennyire most látja. Senki 
bábja nem vagyok, főnököm is 
csak három van: a Jóisten, Mis
kolc népe és a feleségem.

– A sajtótájékoztatón eléggé 
konkrét kritikával illették az ön 
munkáját. Végigmehetünk ezeken?

– Menjünk.
– Első vádpontban azt fogal-

mazták meg, hogy ön nem elég-
gé ellenzéki.

– 2019ben polgármesternek 
jelentkeztem, nem ellenzéki 
vezetőnek. Ha ellenzéki vezető 
akartam volna lenni, belépek 
egy pártba, és indulok az or
szággyűlési választásokon. Az 
én dolgom az, hogy vezessem 
a várost és képviseljem a mis
kolciakat. Minden miskolcit. 
A pártok dolga meg az, hogy 
szavazókat gyűjtsenek maguk 
mögé. Vagyis most a saját fel
adatukat kérik rajtam számon. 
Egészen abszurd.

– De ön ellenzéki támogatás-
sal lett polgármester...

– Én független polgármester
jelöltként indultam, az ellenzé
ki pártok pedig támogattak. Én 
elfogadtam a támogatásukat, 
mert ők elfogadták a független
ségemet. Ilyen egyszerű. Mege
gyeztünk egy programban, egy 
szakmai, erkölcsi és etikai mini
mumban és abban, hogy együtt 
fogunk ezekért a célokért dol
gozni. Ehhez megkaptak min
den pozíciót, tanácsnoki megbí
zatásokat, bizottsági tagságokat, 
felügyelőbizottsági tagságokat, 
mindent ahhoz, hogy informá
ció és döntésközelben legyenek, 
hogy együtt tudjunk dolgozni. 
Azért vágtunk ebbe együtt bele, 
mert azt gondoltuk, hogy lehet 
ezt jobban csinálni, mint az elő
ző kilenc évben a fideszes város
vezetés tette.

– És ez nem sikerült? 
– Alapvetően sikerült, mert 

jobban csináltuk. Ezúttal is na
gyon köszönöm mindenkinek, 
akivel együtt tudok dolgozni, 
akikkel együtt is szeretnék dol
gozni, képviselőknek, szakem
bereknek. Csak nem minden
kivel ment az együttműködés.

– Mondana példákat?
– Nem szeretnék. Nem szere

tem a személyeskedést.
– Akkor azt mondja meg, 

hogy akivel nem ment, ön sze-
rint miért nem ment?

– Azért, mert sokan nem ér
tették meg, hogy nagyon más 
dolog ellenzékből politizálni 
és viselni egy város vezetésé
nek a felelősségét. Sőt maga 
a felelősség fogalma is idegen 
volt néhányaknak. De tény
leg nem szeretnék kibeszélő
showt tartani.

– Értem, akkor térjünk vissza 
a kritikákra. Szóval elhangzott, 
hogy ön nem eléggé ellenzéki, 
ráadásul túl jó kapcsolata van 
a kormány köreivel, mi több, az 
egyetem kuratóriumába is beült 
a pártok megkérdezése nélkül.

– Na, akkor ezt bontsuk 
részekre. Én nem körökkel 
szoktam tárgyalni, hanem a 
Kormány tisztviselőivel, állam
titkárokkal, miniszterekkel, 
mert ez a dolgom. Velük tárgya
lok pályázatokról, projektekről, 

fejlesztésekről, lehetséges befek
tetőkről, Miskolc előrejutásá
nak lehetőségeiről. A feladatom 
az, hogy Miskolc első számú 
lobbistája és nagykövete legyek. 
Az illem is azt diktálja, hogyha 
leülök valakivel tárgyalni, ak
kor nem azzal kezdem, hogy 
ráborítom az asztalt, mert attól 
Miskolcnak nem lesz jobb egy 
fikarcnyit sem.

– Az ellenzéki kiállást hiá-
nyolják ön szerint?

– Igen, de ezt sem értem, hi
szen számos alkalommal emel
tem szót a brutális kormányzati 
elvonások ellen, a tömegközele
dési támogatások elvonása el
len, az önkormányzatokat sújtó 
energiaárak miatt, oktatási kér
désekben.

– Ha már az oktatásnál tar-
tunk. Miért ült be az egyetemi 
kuratóriumba?

– Ezt már elmondtam né
hányszor, de akkor újra. Tanár 
vagyok, oktatásszervezési és ok
tatáspolitikai szakember, isko
laigazgató voltam évtizedekig, 
ebben éltem le életem túlnyomó 
részét. Meghívnak a városom 
egyetemének kuratóriumába 
mint polgármestert, mint volt 
egyetemi oktatót, mint oktatá
si szakembert, és azért ne men
jek, mert az néhány pártpoliti
kusnak nem tetszik? Szerintem 
nagyon fontos, hogy Miskolc a 
polgármesterén keresztül kép
viseltetve van az egyetem irá
nyítótestületében. És jó lenne, 
ha ez minden egyetemi város
ban így lenne. Ráadásul mióta a 
kuratórium tagja vagyok jelen

tősen javult a város és a Miskol
ci Egyetem kapcsolata.

– De egyeztetett a pártokkal a 
kuratóriumi tagságáról?

– Nem kellett ez ügyben 
egyeztetnem, mert úgy ítéltem 
meg, hogy ez egy nagy lehető
ség Miskolcnak, a városnak. 
Ők sem egyeztetnek velem, ha 
egyikükmásikuk párttisztsé
gért indul. Nem is igénylem, 
mert nincs vele dolgom. Dol
gom a várossal van, a befekte
tőkkel van, a hatóságokkal van. 
Azzal van dolgom, hogy jó mi
nőségben és takarékosan befe
jezzük a megörökölt projekte
ket, hogy a város szebb legyen, 
boldogabb és zöldebb.

– Apropó zöld. Az is elhang-
zott az emlegetett sajtótájékoz-
tatón – ez az LMP-s Schmuck 
Erzsébet részéről – , hogy az ön 
politikája nem eléggé zöld.

– Hát erre tényleg csak azt 
tudom mondani, hogy ugyan 
már. Legalább annyira vennék 
a fáradságot a kritikusok, hogy 
utánaolvasnak annak, amiről 
beszélni szeretnének. Miskolc 
bekerült az EU 100 klímasem
leges város missziójába, ami 
Magyarországról Miskolcon 
kívül csak Pécsnek és Buda
pestnek sikerült. Csak az el
múlt években több ezer fát ül
tettünk el a városban, 260 ezer 
csertölgycsemetét ültetünk el 
a Bedegvölgyben, 32 hektáron, 
közvetlenül a belváros szom
szédságában, aminek köszön
hetően jóval tisztább lehet majd 
a város levegője. De menjünk 
tovább. Miskolc nemrég nem

zetközi díjat nyert a történelmi 
Avas értékeinek megőrzéséért, 
a száz legjobb közé kerültünk a 
Green Destinations nemzetkö
zi, éppen a zöld, fenntartható 
turizmus témájában megren
dezett nemzetközi megméret
tetésen. És itt is egyetlen má
sik magyar település, Veszprém 
anyaga mellett választották be 
a miskolci pályázatot a legjob
bak közé, ráadásul a város és 
a civil szféra szakembereinek 
együttműködésével. És még 
egy dolog. A TOPos források
ból éppen most fordítunk több 
száz millió forintot parkosítás
ra, zöldítésre, a zöldfelületek 
növelésére, megújítására a tör
ténelmi Avason, a belvárosban, 
a Népkertben és Tapolcán. Ha 
még az iskolában lennénk, biz
tosan megkérdezném, hogy hi
ányoztak a hölgyekurak, ami
kor ezeket vettük?

– Az önnel szemben felhozott 
érvek között volt még akkumu-
látorgyár, rabszolgamunka és 
luxusberuházások.

– Értem. Felvetődött a köz
gyűlésben, hogy hozzunk egy 
olyan szabályt, ami megtiltja az 
akkumulátorgyárak letelepedé
sét. Elvetettük, és inkább úgy 
döntöttünk, hogy kidolgozunk 
egy szigorú szempontrendszert, 
amit teljesíteni kell az idetele
pülő gyáraknak. Mindnek. Ha 
akku, ha nem akku, a környe
zetünk biztonságát nem ad
juk. Ezt azok is megszavazták, 
akik most kritizálnak. Miskolc
ra számos szektorból akarnak 
gyárak, üzemek, új munkahe
lyek települni és ez nagyon jól is 
van így. Van, ami több fizikai és 
van, ami jelentős mennyiségű 
magasan képzett munkaerőt 
keres. Az elmúlt években lete
lepült cégek egyértelműen ez 
utóbbi kategóriába tartoznak.

– És mire gondoljunk luxusbe-
ruházások alatt?

–  Remélem, hogy a DK és az 
LMP nem az új orvosi rendelő
ket, óvodákat, játszótereket, 
utakat, parkokat, kerékpáruta
kat, a Kilátó felújítását vagy épp 
a múzeumot sajnálja a miskol
ciaktól. Csak mert ezek voltak a 
fejlesztéseink zöme. Szerintem 
a várra és az Ellipsumra gon

dolnak, amihez viszont éppen 
semmi közünk, mert ezek már 
az előző ciklusban megkezdett 
beruházások voltak, amiknek 
pont az eredményét nyögjük, és 
igyekszünk velük megbirkózni. 
Ne haragudjon, hogy élesen fo
galmazok, de ezek csak olcsó és 
üres szlogenek.

– Ha már újra szóba kerültek 
a pártok: mit gondol, tud nyerni 
2024-ben a most kihátráló pár-
tok szavazói nélkül?

– Engem nem pártok válasz
tottak, hanem a miskolci embe
rek. Nem a pártoknak számolok 
el, hanem a miskolci emberek
nek. Ha egy párt nyájként ke
zeli a választóit, téved. Az em
berek nagyon sokfélék. Kinek 
ez, kinek az szimpatikus, kinek 
jobban, kinek kevésbé tetszik 
egyegy döntés vagy cselekvés. 
A világ nem fekete vagy fehér, 
nem Gyurcsány vagy Orbán. 
Teljesen természetes az, hogy 
valaki helyben Veres Pálra sza
vaz, országosan meg mondjuk a 
DKt vagy az LMPt támogatja 
vagy épp a kormánypártokat. 
Ne kezeljük le az embereket, 
mert sokszor világosabban és 
lényegretörőbben látnak és 
gondolkodnak, mint a vezetőik. 
Higgye el, értik, mire megy ki 
ez a politikai helyezkedés.

– Szóba került a napokban 
egy polgármesteri előválasztás 
is. Ön mit gondol erről?

– Az előválasztás a kihívók 
megmérettetésének a terepe. 
Ha lesz több kihívó, majd meg
mérkőznek, hogy 2024ben ki 
induljon velem szemben. Úgy 
látszik, hogy Miskolcon jelen
leg a DKLMP és a FIDESZ je
löltjei akarhatnak velem szem
ben indulni, gondolom, ők 
lesznek egy esetleges előválasz
tás résztvevői.

– Végezetül még egy apróság: 
Hegedűs Andrea azt mondta a 
sajtótájékoztatón, hogy „A 2019-
es álom nem vált valóra, így ne-
künk kell jövőre beváltani”.

– Valóban vannak olyan po
litikusok, akiknek bizonyos po
zíciókról szóló álmai nem vál
tak valóra, de őszintén szólva, 
nem is azért vagyok itt, hogy 
politikusok személyes vágyait 
teljesítsem.

Veres Pál szerint nincs az a pártérdek, ami fontosabb lehet Miskolcnál

Interspar épül a Bulgárföldön
Évtizedes adósságot törleszt a városvezetés és 
a Spar Magyarország – jelentette be közösségi 
oldalán Veres Pál, Miskolc polgármestere. „Jó hír 
a diósgyőrieknek! Sikeres tárgyalást folytattam 
a Spar Magyarország képviselőivel, és örömmel 
jelenthetem, megépül az évek óta várt Interspar 
áruház Diósgyőrben” – áll Veres Pál polgármester 
Facebook-oldalán közzétett bejegyzésében.
Mint írja, a területen nyolcezer négyzetméteren 
indul el a beruházás, háromezer-ötszáz négy-
zetméteres területen lesz az élelmiszer áruház, 
ezerötszáz négyzetméteren pedig egyéb boltok, 
üzletek kapnak helyet.
– Évtizedes adóssága ez a városnak a diósgyőri 
városrészben élők felé, hiszen az ott lakóknak ed-

dig a város másik végére kellett menniük egy-egy 
nagyobb bevásárlás miatt. Hamarosan azonban 
ez helyben is megoldható lesz. A város minden se-
gítséget megad az áruháznak, a tárgyaláson erről 
is biztosítottuk őket – írja a városvezető.
Ahogyan az ismert, a legutóbbi országgyűlési vá-
lasztás kampányidőszakában a miskolci esemé-
nyek középpontjába került a Bulgárföldön elterülő 
gazos terület. Kiss János, a terület jelenlegi fide-
szes országgyűlési képviselője azzal kampányolt: 
garantálja, hogy bevásárlóközpont épül ezen a 
helyen. Az elmúlt időszakban az egyik legnagyobb 
hazai gyorsétterem-lánc épített itt egy egységet, 
azonban Veres Pál és a Spar Magyarország kép-
viselői sikeres tárgyalásainak végéig a politikus 
hallgatott az általa garantált fejlesztésről. 
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Az FTC kilenc autóbuszt 
bérelt a miskolci közlekedési 
cégtől azért, hogy a Tiszairól 
a DVTK Stadionhoz szállít-
sa a különvonattal érkezett 
ezer szurkolót. A drukkerek 
ott hagyták kezük nyomait a 
járműveken.

Kitört ablak- és ajtóüvegek, 
sérült burkolatok – több au-
tóbuszt is megrongáltak, ez-
zel milliós nagyságrendű kárt 
okoztak a Miskolc Városi Köz-
lekedési (MVK) Zrt.-nek a 
Fradi szurkolói múlt vasárnap. 
Ahogyan arról a minap.hu is 
beszámolt, október 22-én fo-
gadta a DVTK az FTC-t, a sta-
dionban több mint 12 ezer néző 
szurkolta végig a mérkőzést.

A Fradi végül győzött, a 
szurkolók pedig nem meg-
szokott módon ünnepeltek: 
szétverték a buszokat, melyek-
kel az MVK szállította őket a 
DVTK Stadion és a Tiszai pá-
lyaudvar között. Az erről ké-
szült fotók hamar megjelentek 
a közösségi oldalakon, ahol a 
helyiek vérmérsékletüktől füg-
gően kommentálták az értel-
metlen vandalizmust.

Az MVK megkeresésünkre 
elmondta, az FTC különjárat-
ként kilenc autóbuszt bérelt az 
MVK-tól, ennyi járműre volt 
szükség, hogy a MÁV külön-
járatával érkező mintegy ezer 
szurkolót el tudják szállítani.

– A rendőrség is külön kérte 
társaságunkat, hogy a szurko-
lókat a menetrend szerinti köz-
lekedéstől teljesen elkülönít-
ve, különjáratokon szállítsuk 
el a stadionba, de természete-
sen ennyi fradista felengedése 

a normál menetrend szerinti 
járatokra nagy kockázatot je-
lentett volna – mondta el Ju-
hász János villamosközlekedési 
igazgató, aki hozzátette, gya-
korlatilag mind a kilenc jármű 
teljesen megtelt.

Mint megtudtuk, már a sta-
dion felé vezető út sem volt 
egyszerű, a kilencből hét au-
tóbusz már az odaúton meg-
sérült. „Három autóbuszon 
ablaküvegek törtek ki, a többi 
járművön pedig a belső térben 
keletkeztek sérülések, az ülése-
ket, a belső burkolatokat ron-
gálták meg ezek az emberek” – 
mondta Juhász János.

Mindez történt annak elle-
nére, hogy rendőri felvezetés-
sel szállították a szurkolókat, 
sőt az autóbuszokon is utaz-
tak rendőrök, akik a menetet 

nem állították be, viszont a di-
ósgyőri szurkolóktól és egyál-
talában a miskolci lakosságtól 
teljesen elszeparálták a fradis-
tákat, így engedték be őket a 
stadionba.

A villamosközlekedési igaz-
gató elmondta azt is, az MVK 
munkatársai gőzerővel dolgoz-
nak azon, hogy vissza tudják 
engedni a járműveket a for-
galomba. „Egy autóbusz ki-
vételével (ez látható fotónkon 
is – a szerző) már az összeset 
helyreállították, köszönhe-
tően annak, hogy az október 
23-ai ünnep ellenére munka-
társaim bejöttek dolgozni. Az 
átmeneti időszakban, a javí-
tás alatt, átszerveztük a regge-
li csúcsidőszakot, így több he-
lyen szólóbuszok közlekednek 
a csuklósok helyett – tette hoz-

zá a szakember, aki elmondta 
azt is: a kár milliós nagyság-
rendű, amit a szerződés szerint 
az FTC-nek kell megtérítenie. 
Mint mondta: a kárösszeget 
mindenféleképpen be fogják 
hajtani rajtuk.

Juhász János hozzátette, a 
hazai szurkolókat nyolc villa-
mossal és két autóbusszal szál-
lították el a meccs helyszínéről. 
A drukkerek pedig fegyelme-
zetten vették igénybe az MVK 
járatait, azokon semmilyen kár 
nem keletkezett.

A Fradi-szurkolók rongálá-
sával kapcsolatban megkeres-
tük a Ferencváros B-Közepet 
(ők szervezték a szurkolói vo-
natot) és a csapat sajtóosztályát 
is, de mindeddig nem érkezett 
válasz egyik helyről sem.

TAJTHY ÁKOS

Milliós kárt okoztak a Fradi-szurkolók

A kárösszeget mindenféleképpen behajtják majd a FTC-n. Fotó Juhász Ákos

Ne a propagandát vagy a 
Fradit támogassa az MVM, 
hanem biztosítsák a stabil 
áramszolgáltatást Szirmán, 
követelik a Jobbik miskolci 
képviselői.

Az utóbbi időben ismét 
megszaporodtak a rövi-
debb-hosszabb áramkima-
radások a városrészben, de a 
probléma Cseléné Figula Edi-
na elmondása szerint már 
legalább két évtizede fennáll. 
Mint a Velünk a Város job-
bikos önkormányzati képvi-
selője fogalmazott, közel kéte-
zer családot érint a probléma, 
gyakran keresik meg azzal, 
hogy újra és újra áramszünet 
van a háztartásukban. Hűtők, 
fagyasztók vagy éppen áram-
mal működő kapuk marad-
tak áram nélkül, volt, hogy 
meghibásodást is jeleztek – a 
kimaradás tehát anyagi kárt 
okozott a családoknak.

– A helyiek annyit tudnak 
tenni, hogy rendre bejelentik 
a problémát az ügyfélszolgálat 
felé, de nem történik változás. 
Én magam is írtam az MVM-
nek, kértem, hogy mielőbb 
vizsgálják ki a problémát. 
Azonnali megoldást szeret-
nénk – húzta alá. Hozzátette, a 
szirmaiak stabil áramszolgál-
tatást szeretnének otthonaik-
ban, és nem pedig azt, hogy 
például Enrique Iglesias ma-
gyarországi fellépését támo-
gassa a szolgáltató.

Párttársa, Szarka Dénes, a 
Velünk a Város frakcióveze-
tő-helyettese azzal folytatta, 
hogy valóban: az MVM Ma-
gyarország második legna-
gyobb cégeként – az adófize-
tők pénzéből – koncerteket 
támogat, de milliárdok jutot-
tak Kubatov Gábor cégének, az 
FTC-nek is. A TV2-csoportot 
2,8 milliárd forinttal támogatta 
az MVM, a „propagandát üze-

meltető” lapokat magába fog-
laló KESMA pedig 2,9 milliárd 
forintot kapott. De meglátása 
szerint órákig lehetne sorolni 
azokat az egyenként tízmilli-
ós tételeket, amelyekkel továb-
bi Fidesz-közeli egyesületeket, 
kisebb cégeket támogat a szol-
gáltató. – Ezek az összegek hi-
ányoznak abból az infrastruk-
túrából, amivel egyébként 
alapszolgáltatást kellene ellát-
ni például Szirma esetében is 
– húzta alá.

KUJAN ISTVÁN

Stabil áramszolgáltatást követelnek
A Részvételi Tanács ülésén 
értékelték a felhívásra beér-
kezett ötleteket, és kiválasz-
tották azt a negyvenötöt, 
amelynek a megvalósítására 
minden miskolci szavazhat.

A részvételi költségvetés ré-
vén Miskolc lakossága idén 
másodszor dönthet közvetle-
nül egy 15 millió forintos ke-
ret felhasználásáról. Az ötlet-
beküldési szakasz szeptember 
végén lezárult, a Részvételi 
Tanács szerdai ülésén a legígé-
retesebbek közül kiválasztot-
ták azokat, amelyekre végül 
szavazhatnak a miskolciak, 
tájékoztatta lapunkat Kovács 
Kamilla civil részvételi refe-
rens. Hozzátette, a Részvételi 
Tanács egy civil állampolgá-
rokból álló testület, amelybe 
bárki jelentkezhetett tagnak, 
és véletlenszerűen döntötték 
el, ki legyen az a húsz ember, 
aki bekerült a tanácsba. Ők 
rangsorolták a szakmai szűré-
sen túljutott ötleteket, és adott 
szempontok alapján választot-
ták ki azt a negyvenötöt, ame-
lyet méltónak találnak arra, 
hogy szavazásra bocsássanak. 
A javaslatok között szerepel 
egyebek mellett közvilágítá-
si hálózat bővítése, dohány-
zásellenes kampány, kamapá-
lya-építés, játszótér-felújítás, 
hulladékedények kihelyezése 
vagy KRESZ-park létrehozása 
gyerekeknek.

„Először összegyűjtöttük 
az ötleteket, miképpen lehet-

ne elkölteni a leghasznosab-
ban ezt az összeget. A javasla-
tokat a polgármesteri hivatal 
szakosztályai megszűrték, a 
rostán túljutott mintegy het-
ven fejlesztési javaslatból a 
tanács kiválasztotta a legin-
kább megvalósíthatónak lát-
szó negyvenötöt. Ezeket az öt-
leteket feltesszük a részvételi 
költségvetés honlapjára, ahol 
december közepéig szavazhat-
nak rájuk a miskolciak” – is-
mertette Kovács Kamilla.

Mint mondta, a folyamat 
azért ilyen hosszú, mert nem 
az önkormányzat akarja el-
dönteni, hogy ebből a költség-
vetésből mi valósuljon meg, 
hanem azt szeretnénk, hogy 
valóban az állampolgárok ke-
zében legyen a döntés.

– A kiválasztott negyven-
öt javaslatról november má-

sodikától december közepéig 
lehet szavazni. Az eredmény-
hirdetést követően jövőre 
kezdődhet a nyertes ötletek 
megvalósítása” – közölte a ci-
vil részvételi referens. Hozzá-
tette, lehetőség van több öt-
let támogatására, illetve azok 
rangsorolására is. A beérkező 
voksokat összesítik, és az így 
kialakuló sorrend alapján dől 
majd el, a javaslatok közül mi 
valósulhat meg. A határ a ren-
delkezésre álló 15 millió fo-
rint: annyi ötlet válhat valóra, 
amennyi belefér ebbe a ke-
retbe. Ez lehet akár egy nagy 
fejlesztés is vagy több kisebb. 
Teljes egészében a miskolciak 
döntenek.

A voksokat a tervezzukmis-
kolcot.hu/reszveteli-koltseg-
vetes oldalon várják.

BACSÓ ISTVÁN

Megszavazhatjuk a legjobb ötleteket

Napjainkban egyre fontosabb téma a klímaváltozás. Generáci-
óktól függetlenül többen és többen aggódnak azért, hogy milyen 
Földön kell együtt élnünk. A Fridays for Future világszerte diákok 
millióit mozgatta meg – Miskolcon is ott ültek a Széchenyi-szobor 
lábánál és más helyeken – egy olyan témában, amire a „boome-
rek” legyintően mondják: nem is érthetik, mert „még fiatalok”. A 
klímaszorongás azonban általános, a mai fiatalok éppen olyan 
érettek és tettre készek az általuk fontosnak vélt ügyek kapcsán, 
mint azok, akik attól félnek, hogy milyen hatással lesz a környeze-
tükre, ha fák helyett egy akkumulátorgyár nő ki a földből a szom-
szédjukban.

A II. Miskolci Ötletmaraton idén a „klímaváltozással fut 
versenyt”, ami kapcsán számos kétkedő, sokszor elszomorító-
an negatív felütésű komment jelent meg a Facebookon. Visz-
szatérő gondolat, hogy oly sok más, az éltünket érintő ügyhöz 
hasonlóan valaki másra mutogatva várják, kérik számon az 
emberek a megoldást.

Vegyünk példát a fiatalokról! Sokan megfeledkeztek róla, mi-
lyen erő rejlik az egyénekben, még inkább a közösségekben, és 
hogy anélkül is hatással lehetünk a világunkra, hogy látványo-
san megváltoztatnánk azt. Az idealista mondás az apró lépé-
sekről igenis igaz. Ha egyre kevesebb embernek lesz a csalódás-
tól vezérelt első mérges gondolata az, hogy „én úgysem tudok 
tenni semmit”, akkor idővel jöhetnek a látványos eredmények is.

A II. Miskolci Ötletmaraton célja összehozni a hasonló gon-
dolkodású embereket: akik úgy érzik, szívesen tennének egy 
hűvösebb, zöldebb, jobb levegőjű és egészségesebb Miskolcért a 
maguk szintjén. Van is egy jó ötletük, hogyan járulhatnak eh-
hez hozzá egyéni-közösségi szinten, vagy csak megtetszik ne-
kik valaki más elképzelése, és szívesen dolgoznák azt ki mento-
rok segítségével, más miskolciakkal együtt egy megvalósítható 
tervvé. Hogy aztán ezt a kis projektet elvigyék magukkal, és a 
közvetlen környezetüket egy kicsit élhetőbb hellyé tegyék álta-
la. Saját maguk, vagy a közösségük erejéből, nem pedig mástól 
várva a megoldást, míg szép lassan mind megsülünk.

A II. Miskolci Ötletmaraton – Versenyfutás a klíma-
változással című rendezvényt november 10. és 12. között 
rendezi meg a főszervező Dialóg Egyesület a miskolci ön-
kormányzat közreműködésével. Jelentkezés és további in-
formáció a miskolciotletmaraton.hu-n, illetve a Miskolci 
Ötletmaraton Facebook-oldalán található.

KIRÁLY CSABA
A DIALÓG EGYESÜLET ALELNÖKE

NÉZŐPONT

Hatalmas erő rejlik 
az emberekben

A szakmai szűrésen túljutott ötleteket rangsorolta a Részvételi  Ta-
nács. Fotó: Kézdi Ákos

Közmeghallgatást tart a 
miskolci önkormányzat 
közgyűlése november 9-én, 
csütörtökön, 9 órától a pol-
gármesteri hivatal közgyű-
lési termében.

A közmeghallgatáson a vá-
ros polgárai és a helyben ér-
dekelt szervezetek képviselői 

közérdekű ügyben szólal-
hatnak fel. Egyedi hatósági 
ügyekben nem adható szó. A 
kérés, javaslat előzetesen írás-
ban is eljuttatható Ignácz Dá-
vid jegyzőhöz (3525 Miskolc, 
Városház tér 8.; e-mail.: on-
kig@miskolc.hu). Jentkezni 
személyesen a polgármeste-
ri hivatalban lehet ügyfélfo-

gadási időben november 8-a 
(szerda) 17:30-ig. November 
9-én, csütörtökön, 8:00-tól, a 
közmeghallgatás megkezdé-
séig a helyszínen jelentkezni 
a felszólalási jegy kitöltésével 
van lehetőség. A meghallga-
tás a felszólalási jegyek beér-
kezési sorrendjében történik.

MN

Közmeghallgatást tartanak

Cseléné Figula Edina



A kivitelező rövidesen azon 
a szakaszon kezd dolgozni, 
ahol jelenleg még a forgalom 
halad, ezért a forgalmat át-
terelik a lassan elkészülő új 
szakaszra.

Folytatás az 1. oldalról

A főosztályvezető kiemel-
te, amint az látható, a Dayka 
Gábor utca új szakasza már 
szinte teljesen elkészült, az út-
jelzéseket felfestették, a járdák 
elkészültek, az új kandelábe-
rek is a helyükön vannak, és 
a Meggyesalja utca megújuló 
szakasza is jó állapotban van.

– A Dayka utcától a Megy-
gyesalját háromsávossá alakí-
tották át, két sáv halad majd a 
belváros felé és egy sáv a Day-
kára. Ide terelődik át november 
hatodikától a forgalom, azon-
ban az utca egy részén, vala-
mint a Rácz György utcán és a 
Kálvin János utcán még csak a 
kötőrétege készült el az aszfalt-
nak, a kopóréteget november 
végén fogják oda felhordani – 
mondta el Miklós Viktor.

Novemberben lehet kész
Hozzátette, erre azért van 

szükség, mert a kivitelező 
másképpen nem tudja befe-
jezni a Rácz György utcát és 
a Kálvin utca még hiányzó 
részét. „Ez egyébként nagy 
problémát nem jelent, mind-
össze arra kell majd figyelni, 
hogy a kopóréteg felhordásá-
ig az aknafedők négy centire 
ki fognak állni, ezeket azon-
ban ki lehet kerülni, vagy rá 
is lehet hajtani. A lényeg, hogy 
erre a közlekedőknek érdemes 
lesz figyelniük – tette hozzá a 
főosztályvezető, aki hangsú-
lyozta: a kivitelező november 
végére teljesen elkészül a sza-
kaszon.

Ahogyan az ismert, az útfej-
lesztés hosszas előkészítést köve-
tően 2022 májusában kezdődött 
el. „A projekt tervezése ennél ré-
gebben, már 2016-ban kezdő-
dött, amikor a város eldöntötte, 
hogy a majdan megújuló Szent 
István teret bővíteni kell. Ezért 
kellet a forgalmat átszervezni, 
aminek részeként megszületett 
a Dayka-átkötés névre hallgató 
projekt. Az akkori önkormány-
zat sikeresen pályázott TOP-os 
forrásokra, meg is kezdődött az 
épületek kisajátítása, megvéte-
le, ezt követően a bontás, majd a 
közműépítés és az útfejlesztés” – 
részletezte.

A projektre eredetileg tizen-
négy hónap állt rendelkezés-
re, így idén július végén kellett 
volna elkészülni a munkának, 
Miklós Viktor elmondása sze-
rint azonban volt néhány előre 
nem látott tényező, ami lassí-
totta a kivitelezést. „Tervezés-

kor például nem tudhattuk, 
hogy a közműtérképek kö-
szönőviszonyban sincsenek 
a közművek valódi helyzeté-
vel, ebből adódott a csúszás, 
illetve abból, hogy nehézkes 
volt a forgalom megszervezé-
se úgy, hogy a teljes útszakaszt 
és a nagyparkolót a kivitelező 
nem zárhatta le teljesen” – tet-
te hozzá Miklós Viktor.

Négy szakasz
A beruházás eredménye-

ként a Dayka utca meghosz-
szabbításával létrejövő két-
sávos út váltja ki rövidesen a 
Rácz György utcai közleke-
dést.

A Dayka Gábor és a Megy-
gyesalja utca között egy két-
szer egysávos, zöldsávval és 
járdával ellátott útszakasz 
épül meg. Négy útszakaszt 
érint a beruházás: a Megy-
gyesalja utca azon szakaszát, 

mely az új út és a Rácz György 
utca közé esik; a Meggyesalja 
utca azon szakaszát, mely az 
új út és a Reményi Ede utca 
közé esik; magát az új kialakí-
tású utat, mely a Dayka Gábor 
utca folytatása és a Petőfi Sán-
dor utca rövid szakaszát, mely 
az új útkeresztezés területét 
foglalja magában.

A több mint egymilliárd fo-
rintos, TOP-os és önkormány-
zati forrásból megvalósuló fej-
lesztés részeként jelzőlámpás 
csomópontot építenek majd ki 
a Rácz György – Meggyesalja 
utca; Dayka utca – Meggyesal-
ja utca; Dayka utca – Petőfi 
utca és a Dayka utca – Hu-
nyadi utca között, míg a Kál-
vin János utcánál jelzőlámpás 
gyalogátkelőhely létesül. Ezen 
túl az érintett utcákba becsat-
lakozó utak egy-egy szakasza 
is megújul.

TAJTHY ÁKOS

A program célja, hogy a terü-
letek képviselői és a rendészek 
közösen keressenek megoldást 
a felmerülő problémákra.

Folytatódott az a bejárássoro-
zat, melyet Szabó Ferenc, a Mis-
kolci Önkormányzati Rendészet 
(MIÖR) vezetője kezdeménye-
zett hivatalba lépésekor. A Kö-
zépszert Szarka Dénessel, az 5. 
választókerület önkormányza-
ti képviselőjével járták be, aki 
felhívta a figyelmet, a területen 
gyakori jelenség a guberálás és 
az illegális szemétlerakás. A ren-
dészek több esetben intézkedtek 
már a kukarácsokat felfeszegető, 
a kukákat kipakoló egyénekkel és 
csoportokkal szemben.

Szintén több alkalommal 
szabtak ki büntetést kamera-
felvételek, lakossági észrevéte-

lek és tettenérés alapján azok-
kal az emberekkel szemben, 
akik nem tartották be a közös-
ségi együttélés szabályait.

A 13. választókerület bejá-
rása során Simon Gábor, a vá-
rosrész  önkormányzati kép-

viselője elmondta, számos 
témáról egyeztettek a MIŐR 
igazgatójával. Egyebek mellett 
arról is, hogyan lehetne előse-
gíteni a társadalmi szemlélet-
változást akár a hulladékelszál-
lítás, a szemetelés megelőzése 
tekintetében, akár a hajlékta-
lankérdésben, amely ebben a 
választókerületben is több he-
lyen létező probléma.

Hangsúlyozta, az az újfaj-
ta rendészeti fellépés is ha-
tásosnak bizonyul, amelyet 
leginkább csapaterőnek lehet 
mondani, amikor egy adott 
területen egyszerre több köz-
terület-felügyelő járőrözik. Ez 
a módszer beváltotta a hozzá-
fűzött reményeket, így kérte, 
ez folytatódjon a Győri kapu-
ban.

K.I. – B. I.

A juttatás összegének 
folyósítását idén sem 
kell külön kérelmezni, 
mindenki automatikusan 
megkapja, aki megfelel a 
feltételeknek.

Mint arról korábban be-
számoltunk, Veres Pál pol-
gármester – a Velünk a Vá-
ros frakciójának képviselői 
jelenlétében – október 10-én 
rendkívüli sajtótájékoztatón 
jelentette be, hogy idén tizen-
négyezer forintra nő a Salka-
házi Sára Miskolc Program 
támogatása. Mindezt a Nyug-
díjfolyósító Igazgatóságtól ka-
pott október 1-jei adatoknak 
megfelelően állapítják meg 
az önkormányzatnál, melyet 
postai úton juttatnak el no-
vember 1. és december 15. 
között az igazgatóság nyilván-
tartásában szereplő címre – 
tájékoztatta szerkesztőségün-
ket a városháza.

A feltételek tételesen az 
alábbiak: a nyugdíjas a Ma-
gyar Államkincstár Nyug-
díjfolyósító Igazgatósága 
által igazoltan a szociális ve-
títési alap tízszeresét (2023-
ban 285.000 forint) meg 
nem haladó havi nyugdíjban 
vagy nyugdíjszerű ellátás-
ban részesül; betöltötte 60. 
életévét; Miskolc közigazga-
tási területén bejelentett la-
kóhellyel rendelkezik; és a 
Nyugdíjfolyósító Igazgató-
ság nyilvántartásában sze-
replő folyósítási vagy levele-
zési címe is van.

Elképzelhető azonban, 
hogy egyesek ennek ellenére 
sem kapják meg a támoga-
tást. Ennek oka lehet például, 

ha az illető idén október 1-je 
után töltötte be hatvanadik 
életévét – vagy ha a nevezett 
dátumot követően állapítot-
ták meg nyugdíját, nyugdíj-
szerű ellátását. Ők azonban 
kérelmet nyújthatnak be a 
polgármesteri hivatalhoz, 
hogy a jogosultság esetleges 
megállapításától számított 
harminc napon belül meg 
is kapják az egyösszegű, ti-
zennégyezer forintos támo-
gatást.

A kérelem beszerezhető a 
hivatal ügyfélszolgálatán és 
a kihelyezett ügyfélszolgála-
ti irodákban (avasi: Klapka 
Gy. u. 15-17., diósgyőri: Ár-
pád u. 4.), vagy letölthető a 
www.miskolc.hu internetes 
oldalról. A kérelem benyújt-
ható személyesen az ügyfél-
szolgálati irodákban, illetve 
postai és elektronikus úton 
is. Határidő: december 31-e. 
Az ezt követően benyújtott 
kérelem alapján a támogatás 
nem állapítható meg.

Aki úgy dönt, hogy szí-
vesen felajánlaná az össze-
get a miskolci kultúra, sport, 
közoktatás vagy a szociális 
ellátás területére, az továb-
bi információkért hívja a 
0646/512-703-as számot. 

A juttatás mellett az ön-
kormányzat ajándékokkal 
is kedveskedik a miskolci 
nyugdíjasoknak a sok évti-
zedes munkáért. Rövidesen 
egy kérdőívvel fordulnak 
hozzájuk, melynek megvála-
szolói között a város kultu-
rális és helyi szabadidős in-
tézményeibe sorsolnak majd 
ki jegyeket.
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Változik a belváros forgalmi rendje

A Dayka Gábor utca meghosszabbításaként elkészült új útszakaszra terelik át a forgalmat

Simon Gábor több témában is egyeztetett Szabó Ferenccel

A Középszert Szarka Dénes járta be a rendészekkel. Fotók: V. T. / K. Á.

Bazin Levente választ nem 
kapott a jelenlévő kor-
mánypárti politikusoktól, 
akik provokációt emleget-
ve kivonultak a közgyűlési 
teremből.

Folytatás az 1. oldalról

Azt pedig alig két hete 
jelentette be Veres Pál pol-
gármester, hogy a száz leg-
jobb jógyakorlat közé került 
Miskolc pályázata a Green 
Destinations nevű szervezet 
nemzetközi, fenntartható 
turizmus témájú versenyén.

A turisztikai sikerek elle-
nére azonban Miskolc alig 8 
millió forintot kapott a ha-
zai turisztikai fejlesztése-
ket összefogó kormányzati 
Kisfaludy Turisztikai Fej-
lesztési Programban, ami 
2017-ben indult - miközben 
például Debrecenbe közel 
8 milliárd forint jutott. Ez 
a Magyar Turisztikai Ügy-
nökség adatsorából derült 
ki. A 24.hu cikke szerint a 
társaság 2017 óta 61 milli-
árd forint közpénzt osztott 
ki különböző turisztikai 
fejlesztésekre, ennek 78,8 
százalékát fideszes polgár-
mesterek által vezetett te-

lepülések, 3,6 százalékát 
pedig ellenzéki vezetésű te-
lepülések kapták.

– Hiába az országosan is 
kiemelkedő teljesítmény, a 
Magyar Turisztikai Ügy-
nökség mégis úgy értékelte, 
hogy Miskolc nem érdemel 
annyit, mint Debrecen - vé-
lekedett Bazin Levente.

A Velünk a Város képviselő-
je ezt közölte a keddi ülésen 
megjelent kormánypárti poli-
tikusokkal, majd megkérdezte 
tőlük, hogy „a miskolci polgá-
rok miért érdemelnek keve-
sebbet, mint például a debre-

ceniek?”. Válasz nem érkezett, 
Barta Gábor és Deák-Bárdos 
Mihály kivonult a teremből. 
„Provokációra nem vagyunk 
vevők”, fogalmaztak.

– Nem nekünk kell vá-
laszolniuk, hanem a mis-
kolciaknak – reagált Bazin 
Levente, aki a bizottság el-
nökeként „végtelenül tisz-
teletlennek” nevezte, hogy a 
kérdést válasz nélkül hagy-
ták a fideszesek, a Magyar 
Turisztikai Ügynökség pá-
lyázatait pedig „igazságta-
lannak” tartja.

KUJAN ISTVÁN

Miskolcot 8 millióval, Debrecent  
8 milliárddal támogatta a kormány

Kevés a teendő a  
Salkaházi-támogatásért

Folytatódik a bejárássorozat

Bazin Levente „végtelenül tiszteletlennek” nevezte, hogy a 
kérdést válasz nélkül hagyták a fideszesek . Fotó: Juhász Ákos
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November 3-án városunk-
ba látogat Gundel Takács 
Gábor a Vendégségben 
Miskolcon program kere-
tében.

„A kíváncsiság hajt ma 
is, ügyek és emberek mel-
lé állok oda” – mondja a 
negyven évvel ezelőtt az 
újságírói pályáján elrajtolt 
sportriporter, napjaink leg-
ismertebb magyar kvízmes-
tere, Gundel Takács Gábor, 
aki a Vendégségben Miskol-
con lokálpatrióta sorozat-
ban pénteken 19 órától szín-
padra is lép a Tudomány és 
Technika Házában.

A Vendégségben Miskol-
con résztvevőjeként a ma-
gyar kulturális és közélet 
kiemelkedő személyiségei 
töltenek el pár napot vá-
rosunkban Miskolccal is-
merkedve. A két évtized-
nyi szünet után újraindított 
programban ellátogatott 
már hozzánk Roby Lakatos, 
Scherer Péter, Bródy János és 
Molnár Piroska is. A prog-
ram házigazdája változatla-
nul az alapító Fedor Vilmos, 
számos Miskolc-könyv szer-
zője, akit most egy új lokál-
patrióta csapat támogat: Ba-
logh József (MBM Autó), dr. 
Hajdú László (Expert-cég-
csoport), Gyarmati János 
(Huniko Kft.), Dányi Gá-
bor (D-Gesztor Kft.), Keszte 
Dóra, Nyeste Gábor, Kolozsi 
István (fps ecosystem), An-
gyal Enikő (Globus Travel), 

a BluePixel Kommuniká-
ciós és Produkciós Iroda és 
lapunk kiadója, a MIKOM 
Nonprofit Kft. mint média-
partner.

Ha valaki megnézi a Ven-
dégségben Miskolcon leg-
utóbbi vendégének, Szily 
Nóra Facebook oldalát, lát-
hatja miért is fontos, hogy 
népszerű és ismert embe-
rek megismerkedjenek vá-
rosunkkal. Gundel Takács 
Gáborral november 3-án 
pénteken este héttől a Tu-
domány és Technika Házá-
ban találkozhatunk egy kü-
lönleges beszélgetős esten. 
A kvízmester ezúttal nem-
csak kérdez hanem válaszol 
is: felvillantva egy életpályát.

Jegyet váltani a tixa.hu 
vagy a technikahaza.hu fe-
lületeken lehet (3500 forint 
az egyéni, páros jegy várás-
lása esetén 3000 forint/jegy), 
illetve az előadás előtt egy 
órával a helyszínen is korlá-
tozott számban.

MN

Gundel Takács Gábor 
látogatóban Miskolcon

Gundel Takács Gábor

A művészeti iskola már az idei 
tanév kezdetétől a Csengey ut-
cán működik, az MKK pedig 
októberben lakta be az épület 
harmadik emeletét és tetőterét.

Ezekben a hetekben veszi 
birtokba új irodáit a Miskolci 
Kulturális Központ (MKK), 
a dolgozók a Győri kapuból 
a Szentpáli-iskola egykori 
épületébe költöznek át. Aho-
gyan arról korábban beszá-
moltunk, a kívül-belül telje-
sen megújult létesítmény első 
és második emeletén a Bartók 
Béla Zene- és Táncművészeti 
Szakgimnázium elméleti órá-
inak helyet adó tantermek ta-
lálhatóak, az MKK a harma-
dik emeleten és a tetőtérben 
kapott helyet.

Majorné Bencze Tünde, az 
MKK ügyvezetője lapunknak 
elmondta, bár az épület már 
hosszabb ideje készen van, 
a költözést összehangolták a 
művészeti iskolával.

– Az iskola már a nyár fo-
lyamán átköltözött, hogy ezt a 
tanévet már a Csengey utcán 
kezdhessék, mi viszont ekkor 
még nem tudtunk jönni, mi-
vel egész évben rengeteg prog-
ramunk volt, nyáron pedig a 
Csengey kert rendezvényei 
kötötték le erőinket. Éppen 
ezért a programsorozat végé-
vel, ősz elején tudtuk megkez-
deni a dobozolást, a pakolást a 
régi helyen, októberben pedig 
ténylegesen át is költöztünk 
ide – mondta el az ügyvezető, 
hozzátéve: az épület elhelyez-
kedése és a belváros közelsége 
nagyban segíti majd a munká-
jukat.

Előrelépés az MKK-nak
Majorné Bencze Tünde el-

mondta azt is, a költözés előre-
lépés az MKK számára, hiszen 
az Ifiháznak is otthont adó épü-
letben az igazgatás már egyre 
nehézkesebben fért el, rengeteg 
kompromisszum és szükség-
megoldás árán tudtak csak ott 
működni. „A Csengey utcán a 
harmadik emeleten az irodáink, 
a negyediken pedig az irattárunk 
helyezkedik el, ez sokkal tágasabb 
és kényelmesebb, mint a korábbi 
helyünk, ahol a kis irodákban a 
dolgozók már szűkösen fértek 
csak el, az irattár pedig már telje-
sen tele volt” – jelentette ki.

Az épületet bejáráson tekin-
tette meg Veres Pál polgármes-
ter pénteken, aki méltatta az 
MKK dolgozóinak munkáját. 
Mint mondta, a Csengey ut-
cai épület a város egyik leg-
frekventáltabb, nagyon értékes 
pontján fekszik.

– Nagyon jó látni, hogy egy 
régi adósságunkat törleszteni 
tudtuk, hiszen régi probléma 
volt mind az MKK irodáinak, 
mind pedig a Bartók Béla Zene- 
és Táncművészeti Szakgimná-
ziumnak az elhelyezése. Ez az 
egyébként nagyon értékes épü-
let több mint egy évtizede állt 
üresen, és most megújulva új 
funkciót kapott. A Csengey kert 
pedig olyan kiváló helyszín lett, 
ami a város kulturális életének 
egy egészen új, üde színfoltja – 
hangsúlyozta.

Nagy múltú épület
Amint arról beszámoltunk, 

a felújítás 2022 nyarára ké-
szült el és több, mint 800 mil-
lió forintból valósult meg. Eb-
ből 168 millió forint önerőt 
az önkormányzat biztosított. 
A felújítás során elvégezték az 
épület energetikai korszerűsí-
tését, vagyis a tetőt, a falakat és 

a pincét is szigetelték, kicserél-
ték a nyílászárókat, burkolato-
kat, de korszerűsítették a fűtési 
rendszert, a víz-, gáz- és elekt-
ronikai hálózatot is.

A Csengey Gusztáv és a Kálvin 
János utcák sarkán álló épületet a 
Miskolci Ortodox Izraelita Hit-
község építtette 1924 és 26 között 
a polgári leányiskolája székhe-
lyéül. A létesítményben 1928-tól 
Izraelita Tanítóképző Intézet is 
működött, amely nemcsak Ma-
gyarország, hanem Közép-Euró-
pa egyetlen ilyen jellegű intézmé-
nye volt. A második világháború 
után nem indult újra, mivel diák-
jaik és tanulóik túlnyomó része 
mártírhalált halt.

1969-tól itt működött az 
1954-ben létrejött Miskolci Ke-
reskedelmi Tanulóiskola (ma 
Szentpáli István Kereskedelmi és 
Vendéglátó Technikum és Szak-
képző Iskola) egészen 2002-ig.

TAJTHY ÁKOS

Egy Magyarországon egye-
dülálló Régészeti Látványtár 
nyílik meg jövő év január 22-
én a Herman Ottó Múzeum 
újragondolt raktárépületé-
ben Miskolcon, a Tímárma-
lom utcában.

Egy régészeti lelet élete leg-
hosszabb szakaszát a régé-
szeti raktárbázisokon tölti. A 
Herman Ottó Múzeum Tímár-
malom utcai raktárépületében 
csaknem háromezer lelet várja 
azt, hogy kiállításba rendezzék, 
ám nem múzeumi körülmények 
között. „Ez egy raktárbázison ki-
alakított raktárkiállítás lesz” – 
hangsúlyozta dr. Szörényi Gábor 
András régészeti és műemlék-
védelmi ügyekért felelős igaz-
gatóhelyettes, aki Miskolc pol-
gármesterének és jegyzőjének, 
valamint a sajtó képviselőinek 

szerdán mutatta be a Látvány-
tár koncepcióját, mely szerint a 
régészek a leleteket mintegy ku-
lisszatitokként szeretnék meg-
mutatni a nyilvánosságnak.

A raktárbázis épülete több 
mint ezer négyzetméter alap-
területű, amelyben több ezer 
légköbméter leletet tárol a mú-
zeum Borsod-Abaúj-Zemplén 
vármegye majdnem minden te-
rületéről. Ezekből szeretnének 
csaknem háromezer darabot 
bemutatni az újkőkortól kezd-
ve az újkorig mindent, vagyis a 
hét-nyolcezer évvel ezelőtti mű-
tárgyaktól a száz évvel ezelőt-
ti várostörténeti feltárásokból 
származó leletekig bezárólag.

Maga a program és a kiál-
lítás a Magyar Géniusz prog-
ram keretén belül valósul meg, 
amelyhez meg kellett határoz-
ni egy eszmét, személyt vagy 

hőst, akire a tárlatot rá lehet 
építeni. „Mi négy géniuszt vá-
lasztottunk ki: Leszih Andort, 
Marjalaki Kiss Lajost, Móra Fe-
rencet és Móricz Zsigmondot. 
Ők mindannyian kapcsolód-
nak valamilyen szállal a mis-
kolci múzeumhoz ” – ismertet-
te az előzményeket dr. Szörényi 
Gábor András. A papszeri mú-
zeum két alapító atyja Leszih 
Andor és Marjalaki Kiss Lajos 
volt. Mellettük Móra Ferenc, 
aki maga is múzeumigazgató 
volt, és ezer szállal kötődött a 
régészethez.

Móricz Zsigmond 1923-ban 
publikálta „Az ötvenezer éves 
ember” című cikkét, amelyben 
így ír a miskolci múzeumról, 
ahol „áhítat lakik, és ebben az 
áhítatban pezsgő szellemű kuta-
tók dolgoznak, de vajon mikor 
kapnak nagyobb megbecsülést, 
és mikor poroltatnak le, és mu-
tattatnak be azok a leletek, amit 
ezek a kutatók feltárnak ebben 
a múzeumban?” Erre a móriczi 
kérdésre – száz évvel később – a 
múzeum ezzel a raktárkiállítás-
sal adja meg a választ. Hama-
rosan megnyílik az intézmény 
százhuszonöt éves történetéből 
származó többmilliós lelet pár 
ezer darabból álló válogatását 
tartalmazó tárlata megidézve 
azt a szellemi kultúrkört, amely 
a múlt század első felében Mis-
kolcon is jelen volt a négy gé-
niusz részvételével. „Ez önma-
gában egy csoda” – mondta 
Szörényi Gábor András. 

BALOGH CSILLA

Birtokba vették új otthonukat

Több ezer lelet a látványtárban
JEGYZET

Miről beszélgessünk egy 
kórházi váróban? Általá-
ban türelmetlenül várjuk a 
sorunkat, közben saját nya-
valyáinkkal fárasztjuk be-
tegtársunkat. Szepesi József 
professzor, egyetemi magán-
tanár kilógott a sorból. Kí-
sérője, unokája olyan szó-
rakoztatóan kérdezgette, 
vizsgáztatta nagyapját a rég-
múlt szokásaiból, hogy szí-
nes, széles körű tudása fel-
keltette a figyelmemet. Még 
egy negyedóra sem telt el, 
hogy rájöttem, nem akárki-
vel hozott össze a jó sorsom.

Szepesi úr csaknem kilenc-
ven esztendejével, amolyan 
két lábon járó lexikon. Ki-
derült, olaj-, gáz- és geoter-
mikusenergia-kutatásra sza-
kosodott. Elárulta, keserves 
volt az útja az elemi iskolától 
a Fráter György- és a Lévai 
József-gimnáziumokon át, 
míg eljutott a miskolci egye-
temig.

Kora ifjúsága idején fel-
tűntek neki a Csincsetanyán 
bólogató olajkutak. Emlék-
szik arra is, hogy Rákosi Má-
tyás, amikor idelátogatott, 
azt nyilatkozta, ez lesz a mi 
Bakunk. Mentségére mon-
dom, nem ez volt az egyetlen 
és legnagyobb tévedése. Ám 
József akkor határozta el, 
hogy a műszaki pályán be-
lül erre szakosodik. Elmon-
dása szerint máig is termel-

nek ott, a két olajkút közül 
az egyik szivattyút most újít-
ják fel.

Tanár úr véleménye sze-
rint Magyarország soha nem 
lesz, nem lehet olajból önel-
látó. A két legismertebb le-
lőhely Hunniában Algyő, 
Pannóniában pedig az ame-
rikaiak által felfedezett zalai 
vidék. Tőle tudom, igazából 
nagy és kimeríthetetlen mé-
retű olaj- és gázmezők csak 
ott alakulhatnak ki, ahol ha-
talmas tengerek voltak. Eb-
ből a szempontból nincs sze-
rencsénk, honfoglaló őseink 
ilyen szempontból nem mér-
legelték még, hol is teleped-
jünk meg.

Miskolc és környéke mész-
kősziklás hegységek vonula-
tában fekszik, ilyen helyen 
legfeljebb forró vízre lelhe-
tünk. Igazi nagy kapás volt, 
amikor a város közelében, 
Mályinál sikerült százfo-
kos meleg vizet találni. Ettől 
nem messzebb, Mezőcsátnál 
van még hasonló hőforrás. 
Majd érdemes még megem-
líteni Eger környékét, ahol 
ezerszámra végeztek olaj-
kútfúrásokat, végül Demjén-
nél sikerült meleg gyógyvizet 
találni.

Közben elárulta, arrafe-
lé komoly konfliktusba ke-
veredtek a bikavért termelő 
szőlőtulajdonosokkal. Hiá-
ba tárták fel, hogy az ültet-

vények helyén akár gáz vagy 
olaj is rejtőzhet a föld méhé-
ben. Hiába végeztek vagy 10 
ezer sikeresnek tetsző fúrást, 
a bortermelők akarata győ-
zedelmeskedett. Noha arra 
már elég vulkanikus a föld, 
tehát lett volna esély egy na-
gyobb lelőhelyre.

Szepesi József bejárta a 
világot, tudását megosztot-
ta Irakban, Németország-
ban, Horvátországban és 
még Norvégiában is. Ahol 
simán elsajátította a felfe-
dezőmunkát segítő szimulá-
tor használatát. Az egyetemi 
katedrán állva sem hanya-
golta el a terepmunkát, böl-
csen vallja, a tudománya 
csak úgy gyarapítható, ha 
ott van a feltárásoknál, fúrá-
soknál. Az űrből tökéletesen 
szkennelhető a domborzat, 
de hogy mit rejt a mély, ah-
hoz bányászni kell.

Mérnök úr privát öröme, 
büszkesége, unokája, aki kö-
veti a pályáját. Szepesi Zsolt 
most éppen egy norvég tenge-
ri olajfúró tornyon dolgozik. 
Ha nem is naponta, de sűrűn 
konzultálnak szakmai kérdé-
sekben. Ha egészsége engedné 
– miért is, ne hiszen még a ki-
lencedik ikszet sem lépte át – 
maga is elszegődne egy ilyen 
izgalmas olajkutató bázisra. 
Mert ahogyan mondják, a jó 
mérnök is holtig tanul.

SZÁNTÓ ISTVÁN

Csincsetanya, az ország Bakuja

Az MKK a harmadik emeleten és a tetőtérben kapott helyet. Fotó: Mocsári László

Dr. Szörényi Gábor András régészeti és műemlékvédelmi ügyekért 
felelős igazgatóhelyettes mutatta be a Látványraktárt. Fotó: Kézdi Á.



A vándortárlaton az ARC 
köztéri kiállítások válogatott 
képeinek kicsinyített változa-
tával találkozhatnak a láto-
gatók a városháza aulájában.

A 2. Mini ARC-kiállításon 
az elmúlt hét év kilencven-
hét óriásplakát-méretű alko-
tásának kicsinyített változa-
tából készített beltéri tárlat 
október 31-étől fogadja a lá-
togatókat a polgármesteri hi-
vatal aulájában.

„A vándorkiállítás célja, 
hogy Budapesten kívül, vá-
rosról városra járva, széle-
sebb körben is hozzáférhe-
tővé tegye a műveket és az 
általuk közvetített gondo-
latokat, amelyek az alkotók 
személyes közérzetét, illetve 

az életről alkotott vélemé-
nyét árulják el; hogy inspi-
ráljon, kreativitásra sarkall-
jon és szabaddá tegyen ” 
– nyilatkozta Bakos Gábor, az 
ARC-kiállítás egyik alapítója 
a Miskolci Naplónak.

A november 30-áig meg-
tekinthető tárlat a miskolci 
önkormányzat, valamint a 
Civilizáció Koalíció együtt-
működésével valósul meg. 
Az október 31-én délután öt 
órakor kezdődő megnyitón 
Varga Andrea, Miskolc al-
polgármestere, Farkas Bá-
lint, a Civilizáció Koalíció 
kommunikációs koordi-
nátora és Bakos Gábor, az 
ARC-kiállítás egyik alapí-
tója mond köszöntőt, majd  
ingyenes, beszélgetős tárlat-

vezetést tartanak az érdeklő-
dőknek.

„Az ARC leginkább az 
ARC-közérzeti pályázatról 
és kiállításról ismert. 2000 
óta a kreativitás szabadságá-
ról szól, és a leglátogatottabb 
köztéri kiállítás Magyaror-
szágon, s már több mint húsz 
éve a kreatív gondolatokat, 
véleményeket bemutató és 
véleményformáló képkultu-
rális eseményként vesz rész 
a társadalmi folyamatokban” 
– mondta Bakos Gábor. Hoz-
zátette: „A szervezők várják 
további befogadó terek, in-
tézmények érdeklődését is, 
hogy a most Miskolcra láto-
gató vándortárlat másokhoz 
is eljusson.” 

BALOGH CSILLA

Szőcs Artur szerint egysze-
rűen nem tarthatták meg a 
kétszázadik évfordulót úgy, 
hogy hét ember játszik a 
színpadon, a többi meg a né-
zőtérről figyel.

A fennállásának kétszá-
zadik évfordulóját ünneplő 
Miskolci Nemzeti Színház a 
bicentenáriumi szezon nyi-
tóelőadásaként úgy tisztel-
gett az alapítók emléke előtt, 
hogy bemutatták A tatárok 
Magyarországbant – azt a 
színdarabot, amivel a teátru-
mot annak idején megnyitot-
ták. Az ünnepi évadot felve-
zető programsor keretében 
tartottak egy díszelőadást, a 
hivatalos bemutatóra viszont 
október 27-én került sor. En-
nek alkalmából a rendezővel, 
Szőcs Arturral beszélgettünk, 
aki elmesélte, milyen kihívást 
jelentett egy kétszáz éves da-
rabba lehelni azt a szellemi-
séget, amit jelenleg a színház 
képvisel.

– Hogy élte meg augusztus-
ban a díszelőadást?

– Majdnem két évig készül-
tem rá. Az izgalom miatt sok 
mindenről lemaradtam. Az a 
fajta rendező vagyok, aki na-
gyon szurkol a színészeknek. 
Az előadás után viszont volt 
másfél óra, amikor csak ültem 
egy székben, és semmire nem 
tudtam gondolni.

– Hogyan kapta meg ezt a 
feladatot?

–  Kétszáz évvel ezelőtt a 
színművel nyitotta meg a ka-
puit a Miskolci Nemzeti Szín-
ház, és a századik évfordu-
lót is ezzel ünnepelték. Adott 
volt tehát, hogy mi is ilyen 
módon adózunk a múltnak. 
Béres Attila igazgató kérte a 
rendezőket, hogy mindannyi-
an olvassuk el A tatárok Ma-
gyarországbant. Végül a mű-
vészeti tanács úgy gondolta, 
hogy nekem kellene megren-

deznem az ünnepi előadást. 
Ezt követte a küzdelem. Szó 
szerint megküzdöttem a da-
rabbal. Megpróbáltam min-
den mondatot értelmezni, le-
fordítani magamnak. Ezután 
elkezdtem együtt élni vele.

– Mi volt a terv?
– Először igyekeztem egy 

saját példányt írni az erede-
ti darabból. Ehhez sok mű-
vet olvastam az 1800-as évek 
elejéről, hogy megértsem a 
kort. A szerző, Kisfaludy Ká-
roly katonaember volt. Ami-
kor elolvasta a Himfy szerel-
meit, amit a bátyja, Sándor 
írt, akkor döntött úgy, hogy 
író lesz. Ennek tükrében én 
is a Himfyt kezdtem olvasni 
és elemezni. Messziről indul-
tam tehát, de szerettem vol-
na megérteni, hogy Kisfalu-
dy hogyan jutott el oda, hogy 
megírja A tatárok Magyaror-
szágbant. Egyébként a Himfy 
szerelmeiből válogattam az 
énekkar összes dalszövegét, 
mert úgy éreztem, a két mű 
összekapcsolódik valamilyen 
szinten.

– Mi volt a véleménye az 
eredeti műről?

– Ha van egy feladatom, 
engem az motivál. Nyilván, 
amikor elolvastam az ere-
deti darabot, megvolt róla a 
véleményem, de rögtön ab-
ban kezdtem gondolkodni, 
hogyan lehetne jó előadást 
csinálni belőle. Van, aki el-
dobta volna azzal, hogy hasz-
nálhatatlan. Nekem azonban 
az volt a feladatom, hogy szín-
padra vigyem, így nem kezd-
tem azon töprengeni, hogy az 
alapmű rossz vagy nem.

– Milyen arányban tartal-
maz az előadás Kisfaludy Ká-
rolyt, és mennyi belőle a Szőcs 
Artur?

– Az alaptörténeten nem 
változtattam, de írtam hozzá 
szerepeket. Amikor elkezd-
tem foglalkozni a darabbal, 

és eldöntöttem, hogy a szín-
ház teljes művészeti appará-
tusát bevonom az előadás-
ba, már láttam magam előtt 
például, hogy a csatajelenetet 
tánccal oldjuk meg. Ezen a té-
ren viszonylag nagy szabad-
ságot enged az alapmű, ab-
ban ugyanis két ember áll a 
bástyán, és az ő párbeszédük 
alapján elevenedik meg az üt-
közet. A várvédők mellé álló 
cigányok sem szerepeltek Kis-
faludynál. De hát kétszáz éve 
együtt csinálunk színházat, 
együtt élünk, ezért fontos volt 
számomra, hogy ők is megje-
lenjenek.

– Mennyire volt nehéz moz-
gatni ezt a tömeget a színpa-
don?

– Talán ez volt a legnehe-
zebb, mert még a legnagyobb 
musicalben is fele ennyi sze-
replő szokott lenni. Minden-
ki szerette volna megvillan-
tani a tehetségét, ez viszont 
szinte lehetetlen egy ilyen 
előadásban. Azonban mind-
annyian tudtuk, mire vállal-
koztunk: volt egy szent ügy, 
egy közös cél, ez pedig egy-

ségbe szervezte az egyéni tö-
rekvéseket is. A koncepcióm 
az volt, az alapműtől függet-
lenül, hogy nem tarthatjuk 
meg a kétszázadik évfordulót 
úgy, hogy hét ember játszik 
a színpadon, a többiek pedig 
a nézőtéren ülnek. A társula-
tot, a zenekart, a balettet és az 
énekkart is beleértve nagyjá-
ból száz művészember lehet a 
színházban: szerettem volna 
az összes tagozatot és minél 
több embert bevonni az előa-
dásba, hogy közösen ünne-
pelhessünk.

– Miből tudott meríteni, 
építkezni az eredeti darabon 
kívül?

– Felkerestem Mikita Gá-
bort, a Miskolci Színészmú-
zeum Thália-ház színház-
tör ténész-mu z eológ u s át , 
vele hosszan beszélgettünk 
a témában. Sajnos nem ma-
radt semmi olyan forrás fenn 
egyik előadásból sem, amiből 
meríthettem volna. Azt tud-
juk, hogy akkoriban kétdi-
menziósak voltak a díszletek. 
Ezt a hatást próbáltuk vala-
mennyire mi is megjeleníteni. 

Ami akkor nem állt még ren-
delkezésre, mi viszont hasz-
náljuk az előadásban, az az 
operafólia, amire projektor-
ral vetítjük a különböző hát-
tereket. Egyébként nem nehéz 
elképzelni, milyen lehetett az 
eredeti rendezés. Maga a szer-
ző ugyanis hét évvel a bemu-
tató után nyilatkozott a saját 
darabjáról: rossznak ítélte, 
céltalan nemzeti pufogtatás-
nak. Ezzel valószínűleg nem-
csak a művet véleményezte, 
hanem az előadást is.

– Megkereste a mongol 
nagykövetséget is Budapesten. 
Ez hogy történt?

– Cser Ádám szerezte az 
előadás zenéjét, aki már a 
munkafolyamat elején kije-
lentette, hogy nem szabad 
megúszósra venni a figu-
rát: muszáj, hogy megszólal-
jon egy morin khuur, ami a 
mongolok nemzeti hangsze-
re. Ez egy nagyjából három-
millió forintos eszköz, ami-
re nem volt külön kerete a 
színháznak. Ezért írtam egy 
levelet a mongol nagykövet-
nek, kértem, hogy fogadjon, 

de azt nem fejtettem ki, mit 
szeretnék tőle, csak amikor 
elmentem hozzá. Gondolom, 
először azt hitte, pénzt aka-
rok kérni. Amikor viszont 
elmondtam, hogy mire ké-
szülünk, és hogy szeretnénk 
megszólaltatni a nemzeti 
hangszerüket, akkor látható-
an megilletődött. Ott, abban a 
pillanatban leakasztotta a fal-
ról a saját morin khuurját, és 
elkezdett játszani rajta. Kide-
rült, náluk a legtöbb család-
ban van ilyen – ha lakásban, 
ha jurtában élnek –, amin a 
férfiak ünnepekkor szoktak 
játszani. Megígérte nekünk, 
hogy csináltat a 200 éves Mis-
kolci Nemzeti Színháznak 
egy morin khuurt – mindezt 
a saját költségén. Végül sze-
mélyesen hozta el hozzánk a 
hangszert, amit át is adtunk 
Lakatos Attilának, a zeneka-
runk brácsásának: ő szólaltat-
ta meg az előadás során.

– A szakma évek óta élénken 
figyeli, mi történik Miskolcon. 
A magyar klasszicizmus és ro-
mantika darabjait felfedezhe-
tik újra országosan, mert itt 
született egy izgalmas előadás?

–  Nem hinném. Annyival 
jobb darabok születtek ké-
sőbb, hogy nem gondolom, 
lenne, aki mélyrehatóbban 
szeretne foglalkozni az 19. 
század elejének színpadra írt 
műveivel. Nekem is rengeteg 
munkámba került, hogy ez 
az előadás ilyen legyen. Úgy 
vélem, a saját polcomon is ta-
lálnék sokkal jobb – egyéb-
ként elfeledett – darabokat 
az alapműnél. Szóval azt me-
rem mondani a korszak drá-
mái kapcsán, hogy nem egy 
rejtett aranybányáról van szó. 
A tatárok Magyarországban 
viszont, ahogy korábban em-
lítettem, szent ügy lett a tár-
sulat számára, így megvolt a 
kellő türelmünk hozzá.

BÁJER MÁTÉ
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A bicentenáriumi évad nyitóelőadásaként mutatta be a Miskolci Nemzeti Színház A tatárok Magyar-
országban című darabot augusztusban . Fotó: Mocsári László

Szent cél volt a társulatnak a díszelőadás

Egy kizárólag Mongóliában 
megtalálható hegedű is meg-
szólal A tatárok Magyaror-
szágban című előadásban.

A különleges és kifejezetten 
az előadás alkalmából készített 
hangszert a mongol nagykövet-
től még áprilisban kapta a mis-
kolci teátrum. A morin khuurt 
Lakatos Attila zenetanár, a Mis-
kolci Nemzeti Színház zeneka-
rának mélyhegedűse szólaltatja 
meg előadásról előadásra. A ló-
fejű hegedűt nem csupán a két 
húrja és autentikus hangzásvi-
lága teszi különlegessé, hanem 
sok más mellett az is, hogy a 
mongol nagykövet szerint eb-
ben a hangszerben „az egész vi-
lág benne van”, és csak nagyon 
kevesen játszanak rajta a vilá-
gon, hegedülni vele – legalább-
is hazájában – csukott szemmel 
szabad, mert egyébként meg-
sértődnek a mongol istenek. 
Ez utóbbit a bemutató előadás 
után a Baatarjav Sainnyambuu 
mondta Lakatos Attilának. „Én 
erre csak annyit tudtam neki 
válaszolni, hogy előadás alatt 
nekem muszáj néznem a kar-
mestert, mert egyébként széte-
sik a zene. Mire ő: Jó, jó, de ak-
kor legalább hunyorítsak.”

A miskolci zenésznek bő há-
rom hónapja volt arra, hogy el-
sajátítsa legalább az alapokat. 
„Először azt sem tudtam, eszik-e 
vagy isszák ezt a mélyhegedűhöz 
egyáltalán nem hasonlító, inkább 
a csellóhoz és a bőgőhöz köze-
lebb álló hangszert” – mondta. 
„A YouTube-on találtam hozzá 
mongol és angol nyelvű oktató-
videókat, és nézegettem, miként 
kell megfogni és meghúzni a vo-
nót, majd hangról hangra meg-
szólaltatni a hangszert. Nehéz 
volt rajta megtanulni játszani és 
jól megszólaltatni, mert mind-
ezeket elsajátítani ugyanannyi 
időbe telik, mint egy másik vonós 
hangszernél: alsó hangon is 10-

20 év. Szép és jó hangot kihúzni 
belőle kész művészet! 

Ráadásul nagyon érzékeny 
a hőmérséklet változására, a 
lámpák melegére, a nézők által 
termelt hőre, melyek hatására 
pillanatok alatt elhangolódik” 
– ecsetelte a nehézségeket a te-
átrum zenésze, akinek a hang-
szer hangolására az előadás alatt 
csak titokban van lehetősége, 
hiszen majdnem az előadás vé-
géig a színpad szélén ülve tartja 
és szólaltja meg a morin khuurt, 
amely megteremti az előadás 
tradicionális mongol hangzását, 
különös autentikus atmoszférát 
varázsolva a színpadra. 

B. CS.

„Az egész világ benne van”

A hangszert Lakatos Attila szólaltatja meg előadásról előadásra

A tárlat november végéig tekinthető meg a polgármesteri hivatal aulájában 

Mini ARC-kiállítás nyílik Miskolcon
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Előző cikkünkben kezdtük 
el ismertetni a békéltető tes-
tületekre vonatkozó, 2024. 
január 1-jén életbe lépő új 
szabályokat. Most ezen témát 
folytatjuk.

A vállalkozást a békéltető tes-
tületi eljárásban együttműkö-
dési kötelezettség terheli, és vá-
lasziratát köteles megküldeni a 
békéltető testület részére.

A vállalkozás a meghallga-
táson egyezség létrehozatalá-
ra feljogosított személy rész-
vételét biztosítani köteles. Az 
online meghallgatáson a vál-
lalkozás egyezség létrehozásá-
ra feljogosított képviselője kö-
teles online részt venni. Ha a 
fogyasztó személyes meghall-
gatást kér, a vállalkozás egyez-
ség létrehozására feljogosított 
képviselője köteles legalább 

online részt venni a meghall-
gatáson.

Rendkívül jelentős változás, 
hogy ha a felek nem tudnak 
megegyezni az adott ügyben, 
a békéltető testület akkor is kö-
telező döntést hozhat, ha a vál-
lalkozás alávetési nyilatkozatot 
nem tett, de a kérelem meg-
alapozott, és a fogyasztó érvé-
nyesíteni kívánt igénye - sem a 
kérelemben, sem a kötelezést 
tartalmazó határozat megho-
zatalakor – nem haladja meg a 
kétszázezer forintot.

Vagyis nem a kereskedő, 
szolgáltató dönti el, hogy el-
fogadja-e a testület döntését 
a megadott értékhatár alat-
ti esetekben, hanem a törvény 
mondja ki azok kötelező érvé-
nyét.

Fogyasztónak minősülnek 
és békéltető testületi eljárást 

kezdeményez-
hetnek a termé-
szetes szemé-
lyek, valamint az 
egyesületek, az alapítványok, az 
egyházi jogi személyek, a tár-
sasházak és a lakásszövetkeze-
tek. Az új szabályok szerint a 
békéltető testülethez forduló 
személyek közül jövő év elejé-
től kikerülnek a kis- és közép-
vállalkozások, vagyis ők nem 
kezdeményezhetnek békéltető 
testületi eljárást.

A békéltető testületet Mis-
kolcon a B-A-Z Vármegyei 
Kereskedelmi és Iparkamara 
működteti, így a fogyasztók el-
járást itt tudnak kezdeményez-
ni, Miskolcon, a Szentpáli u. 1. 
sz. alatti székházban, személye-
sen, vagy levélben, postai úton.

dr. Strassburger Gyula 
ügyvéd

A JOGÁSZ VÁLASZOL

Békéltető eljárás – 2. rész

Kapcsolj be egy romantikus filmet. Mi az igazság? Az, 
hogy a valóság a film vége után kezdődik. A minden-
napok, melyek, ha nem figyelsz, bedarálnak. Az, hogy-
ha nem fektetsz minden nap energiát a kapcsolatodba, 
akkor elszürkül. Egyszerűen ellaposodik. Elvál(hat)nak 
útjaitok, hiszen annyira nő a távolság, hogy szinte lehe-
tetlen visszatalálni. Bánnád? Akkor tegyél bele mától a 
tőled telhető legtöbbet. Igen, tudom, ez fárasztó. Különö-
sen egy hosszú, dolgos nap után.

Bánt valami? Aggaszt? 
Nem komfortos? Miért 
nem mondod ki, és oldjátok 
meg. Ha magadban tartod, 
akkor a feszültség nőni fog. 
Akkorára dagad, hogy már 
nem bírod hordozni, és ál-
tala falakat építesz magad 
köré, melyeken se ki, se be 
nem lesz átjárás. Egy dara-
big elhiheted és a külvilág-
gal is elhitetheted, hogy tö-
kéletes kapcsolatban élsz, de 
vajon van-e olyan? Ha nem 
állsz ki az érzéseidért, nem 
harcolsz a félelmeid ellen, 
ha nem beszélsz, nem állsz 
bele a konfliktusokba, ak-
kor csak a szőnyeg alá söp-
röd a dolgokat, és nem tar-
tod annyira a párod, hogy 
megoszd vele. A szerelmed 
a legjobb barátod. Azért a 
társad. Ha nincs alapvető 
őszinteség közöttetek, ak-
kor nincs érett érzelmi kap-
csolat sem. Ha nem tudod, 
esetleg nem mered vele 
megosztani a gondolataid, 
akkor miért vagy mellet-
te? A rutin halálos. A csönd 
fegyver.

Szereted? Mondd ki. Hi-
ányzik? Hívd fel, vagy írj 
neki, hiszen annyi fórum 
van már ma, ami alkalmas 
erre. Dolgozol, de egy pilla-
natra eszedbe jutott? Hozd 
a tudomására, hiszen lehet, 
holnap már késő. Bánt vala-
mi? Oszd meg vele. Amikor 
szeretünk, sosem vagyunk 
fáradtak arra, hogy a tár-
sunkat meghallgassuk. Le-
het, épp annyira van szüksé-
ged, hogy hangosan kimond 
az érzéseid. Vagy arra, hogy 
megérintsd. Ne hagyd, hogy 
az intimitás eltűnjön a min-
dennapok szürkeségében. 
Bánt valami? Egy vita nem a 
világ vége, hiszen felfrissíti a 
kapcsolatot, mint ahogyan a 
szél is elröpíti a megszorult 
ködöt. Kiszellőzteti a kap-
csolatot, mely újra megtelik 
energiával. Természetesen 
tisztelettel kezelve a konflik-
tushelyzetet. Ne hagyd, hogy 
a régi beidegződések utadba 
álljanak.

Amikor feltárod a lapja-
id, tisztázod a félreértéseket 
és a hallgatással felgyülem-

lett feszültséget. Nem fojt 
tovább, hanem felszabadít. 
Megszűnik minden tünet: 
hátfájás, szédülés, náthás 
tünetek, álmatlanság. A vita 
konstruktív, hiszen megol-
dást kerestek. Ne félj tőle. 
Hallgasd meg és reagálj. 
Ahol szeretet és kötődés 
van, ott a vitát a türelem, a 
figyelem, a harmónia irán-
ti vágy hajtja. Amikor sze-
retsz, beszélgetsz. Sírsz, kér-
dezel, magyarázol, kérdőre 
vonsz, választ vársz, félsz. 
Ez mind természetes. Utána 
feloldódsz, megnyugszol, 
megöleled, és az egyen-
súly visszaáll. Megtanulod, 
hogy bár eltér a véleménye-
tek, a szeretet és a kötődés 
fölötte áll. A konfliktusok 
kezelésén és a szeretet ki-
mutatásán áll vagy bukik 
a kapcsolat. Kettőn múlik. 
Mindig.

Ha arra vágysz, hogy a 
kapcsolatod csodálatos és 
kiegyensúlyozott legyen, ak-
kor minden nap tegyél azért, 
és ápold úgy, mintha a világ 
legcsodálatosabb és legki-
egyensúlyozottabb kapcso-
lata lenne; akkor válik azzá. 
Ebbe pedig bőven beleférnek 
a súrlódások.

A lelki társ, a tükör és a segítő

GALLAI JUDIT
COACH

INFO.GALLAIJ@GMAIL.COM
WWW.GALLAIJUDIT.COM

Két helyi étterem is a top 
háromba került az orszá-
gos listán.

A XXIV. DiningCity Or-
szágos Étterem Hét alatt 
összesen 161 helyen várták 
a kulináris kalandozókat 
háromfogásos menüaján-
latokkal, különböző árka-
tegóriákban. Az élményt 
osztályozhatták is a ven-
dégek: a DiningCity web-
oldalára összesen 3526-an 
küldték el véleményüket. 
A fővárosi és az ország töb-
bi részén működő éttermek 
külön listán versenyeztek. 
Az 5900-as kategóriában, a 
vidéki vendéglátóhelyek kö-
zül két miskolci is dobogóra 
került: az Il Baffo by Avalont 
értékelték a legjobbnak a 
szavazók, míg a Malom Ét-
terem a harmadik lett.

– Nagyon sikeresnek köny-
veltük el az étteremhetet: 
nagyjából négyszáz foglalás 
érkezett hozzánk, ami a szer-
vezők szerint kimagaslóan jó 
a vidéki éttermek mezőnyé-

ben – mondta Bajusz Ger-
gely, az Il Baffo gasztronómi-
ai igazgatója, aki szerint azért 
is erős ez a szám, mert hét-
végente zárva tartanak, és ez 
így volt az étteremhét alatt is.

– Két szombat és két va-
sárnap esett így ki, négy erős 
nap az alacarte éttermek-
nél, de tiszteletben tartottuk 
a kollégáink pihenőidejét. A 
menünkben az itáliai ízekre 
alapoztunk a szicíliai pala-
csintától a vodkás pennén át 
a karfiolsteakig, amit olasz 
gombaraguval tálaltunk – 
fejtette ki Bajusz Gergely, aki 
szerint ez a helyezés Miskolc 
diadala is.

– Egy éve nyitottunk, és ez 
a második elismerésünk: má-
jusban mi lettünk az Év Al-
ternatív Vendéglátóhelye az 
Audi-Dining Guide gálán. 
De nem csak miattunk érde-
mes Miskolcra jönni, számos 
kiváló étterem működik a vá-
rosban, amelyekbe szintén él-
mény beülni – véli a gasztro-
nómiai igazgató.

BÁJER MÁTÉ

Miskolc a gasztrocsúcson

Az Il Baffot értékelték a legjobb vidéki étteremnek a szavazók

Október 1-je a mellrák elleni 
küzdelem világnapja. Ám 
hiába duzzadt a nemzetközi 
kampány mostanra valósá-
gos hónappá – hazánkban és 
térségünkben mégis többen 
maradnak otthon, mint ahá-
nyan eljárnának a mammo-
gráfiai szűrésekre.

Márpedig a vármegyei köz-
ponti kórház Szentpéteri kapui, 
Csabai kapui és Kórház utcai 
telephelyén az európai színvo-
nalú szakmai protokoll szerint 
már több mint két évtizede szű-
rik a 45 és 65 év közötti borsodi 
nőket emlőrákra. Unásig ismé-
telt frázis, de annál helytállóbb: 
a korai daganatos megbetege-
dések feltárásának legjobb gyó-
gymódja, ha időben kiszúrják 
azokat. Az emlőrákszűrés itte-
ni rendszerét koordináló helyi 
szervnél úgy látják: napjaink-
ban egészen minimálisra lehet-
ne csökkenteni az elhalálozási 
mutatót, amennyiben a levél-
ben felkeresett nők 70-80 szá-
zaléka hajlandó volna rászánni 
idejét a vizsgálatra – vélekedik 
a Borsod-Abaúj-Zemplén Vár-
megyei Kormányhivatal né-
pegészségügyi főosztályának 
feje.

A kifogás duplán tapintható
Magyarországon évente 

nyolcezer új emlőrákos esetet 
találnak. Asztalos Ágnes a „Ró-
zsaszín Október” kapcsán la-
punk megkeresésére arról szá-
molt be, hogy Borsodban az 
országos átlagnál ennél vala-
mivel kevesebbet: négyszáz és 
ötszáz közötti számban. Ami 
ebben az összefüggésben nem 

feltétlenül hízelgő – sőt! Plá-
ne ha hozzátesszük: negyedük 
bele is hal a feltárt csomóba. 
Mindennek fő okai a vármegyei 
tisztifőorvos szerint egyértel-
műen abban keresendőek, hogy 
az elváltozásokat nem sikerül 
korai stádiumukban detektálni.

Asztalos Ágnes hangsú-
lyozta: Miskolcon is azért két 
szakorvos értékeli ki párhu-
zamosan, egymástól függet-
lenül a leleteket, hogy a legap-
róbb elváltozásokat is egészen 
biztosan észleljék. Bár számos 
esetben derül ki, hogy csupán 
holmi gyulladás vagy meszese-
dés felelt a hirtelen riadalomért 
– a szakemberek készek a vár-
megyei komplex ellátás berkein 
belül azon nyomban sebészetre 
és onkológiára irányítani a pá-
cienst, ha azt megalapozottnak 
vélik. Hiába hát, ha a megjele-

nési arány 40 és 45 százalék kö-
zötti országos statisztikáját vár-
megyénk még a főosztályvezető 
által vázolt professzionális hát-
térrel együtt is csak lefelé képes 
húzni.

Csak élni kéne a lehetőséggel
Mint arra a tisztifőorvos 

ugyancsak rávilágított: telefo-
non keresztül bárki tud másik 
időpontot kérni, ha a levélben 
jelölt dátum számára épp nem 
megfelelő – elvégre a meghí-
vó két évig(!) érvényes. Minde-
mellett a helyi népegészségügyi 
főosztály folyamatosan azon 
munkálkodik – számolt be 
Asztalos Ágnes –, hogy a vár-
megye több mint háromszáz 
településéről az önkormányza-
tok és civilszervezetek csopor-
tosan tudják Miskolcra utaz-
tatni a szűrendő nők. Mindez 

olyannyira olajozottan műkö-
dik, hogy a közelség dacára már 
nem is a miskolciak azok, akik 
a legmagasabb arányban jelen-
nek meg a mammográfiai be-
rendezések előtt.

Az itteni szűrőközpontok ka-
pacitása és felkészültsége bő-
ven lehetővé teszi tehát, hogy 
ne csupán egy-egy nemzet-
közi kampány idején kerüljön 
homlokterünkbe a kérdés. Ar-
ról nem is szólva – mutatott rá 
végezetül a szakember –, hogy 
számos egyéb daganatos meg-
betegedéssel szemben a taglalt 
esetben komoly helyzeti előny-
nyel szolgál az a természettudo-
mányos tény, miszerint az emlő 
elváltozásait két éven belüli fel-
ismeréssel napjainkban szinte 
teljes mértékben gyógyítani ké-
pesek már.

BÓDOGH DÁVID

Gyógyítható, ha időben felismerik

Az emlő elváltozásait két éven belüli felismeréssel napjainkban szinte teljes mértékben gyógyítani képesek már.

Milyen legyen a kilátó új kivilágítása? 
A miskolciak javaslatot te-
hetnek arról, hogy milyen 
alakzatokat vetítsenek a 
tévé toronyra. 

Ahogyan arról korábban be-
számoltunk, a város felújítja 
Miskolc ikonikus épületét és 
annak környezetét. A külön-
böző színekkel megvilágított 
tévétorony már a felújítás előtt 
is gyakran szolgált figyelemfel-
hívó akciók és ünnepi esemé-

nyek részeként. Az épület új vi-
lágítórendszert kap, így az még 
látványosabb lesz. A tévétorony 
új karácsonyi világítást is kap, 
és további formák megjeleníté-
sére is alkalmas lesz. A miskol-
ciaknak most lehetőségük van 
javaslatokat megfogalmazni az-
zal kapcsolatban, hogy hogyan 
legyen kivilágítva az Avasi ki-
látó. A javaslatokat november 
6-áig várják a marketing@mis-
kolc.hu e-mail-címre.
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Szerdán Mindenszentek, csü-
törtökön halottak napja lesz, 
ilyenkor sokan indulnak út-
nak, hogy felkeressék elhunyt 
szeretteik sírját. Szezonja van 
a virágoknak, mécseseknek, 
de az emléknap a síremlékek 
rendbehozására is jó alkalom.

A dolgozó embernek, külö-
nösen, ha születési helyétől tá-
volra sodorta az élet, az év fo-
lyamán ritkán jut ideje arra, 
hogy hazalátogatva felkeresse a 
sírkertekben nyugvó szerettei 
sírját. A munkaszüneti nappá 
tett Mindenszentek azonban jó 
alkalom arra, hogy – adózva a 
hagyományoknak is –, a ritkáb-
ban látogatott temetőkbe is el-
jussunk, ahol azonban gyakran 
éri meglepetésként az embert, 
hogy akár egyetlen év leforgása 
alatt is mennyire romolhat a sír-
kő állapota. A többnyire csiszolt 
műkőből készült építmények 
porózus felülete ideális porfogó, 
könnyen megtelepszenek rajta a 
különböző gombák, a zöldes el-
színeződésért felelős alga vagy 
a gyorsan terjedő moha. Nem 
ritkán az előző évről ott felejtett 
koszorúk, csokrok vasdrótjaiból 
lefolyt és a kőbe maródott rozs-
dafoltok fogadják a látogatót. 
Éppen ezért, aki teheti, az elő-
ző napokban vagy maga ragad 
vödröt, súrolókefét, és igyekszik 
megtisztítani a kedves elhunyt 
síremlékét, vagy próbál szakem-
bert felfogadni a munkára, ami-
re egyre kevesebben vállalkoz-
nak, egyre drágábban.

Molnár János miskolci sírkö-
vestől érdeklődtünk az aktuális 
trendekről, árakról, aki elmond-
ta, ők is elsősorban új sírem-
lékek készítését vállalják vagy 
komplett felújítást, mert egy-
részt az egyszerű vegyszeres le-
mosások nem elég hatékonyak, 
ráadásul a fellazult részeket is 
könnyen letépi a magasnyomá-
sú mosóberendezés, másrészt 
gazdaságilag nem éri meg a sok 
befektetett munka azért az árért, 
amit elkérhetnek.

A teljes felújításnál ők előbb 
lecsiszolják a műkövet csiszo-
lógéppel, ezután mossák le, 
majd az egész felületet lekenik 
tömítőmasszával, amely így a 
levált, repedt részeken kitöl-
ti, javítja a hibákat. Ennek ára 
meglehetősen borsos, a né-
hány évvel korábbiak többszö-
röse. Pontos árakat természe-

tesen csak a konkrét munka 
felmérése után lehet megadni, 
de a nagyságrend ma már több 
tízezer vagy még inkább száz-
ezren túli, még egy férőhelyes 
síremlékek esetén is.

A sírköves arra is rámutatott, 
hogy az önerős sikálás tűzol-
tásnak jó, arra a néhány nap-
ra jobban mutatnak a sírkö-
vek egy hipós lemosás, kefélés 
után, azonban a dörzsöléstől 
és a maró vegyszerektől gyak-
ran még jobban sérül a műkő, 
gránit vagy a márvány, amivel 
hosszú távon több kárt csinálha-
tunk magunknak, mint ameny-
nyi haszna van a szebb látvány-
nak. Tippként megtudtuk, hogy 
aki nem szán nagyobb összeget 
egy síremlék felújításra, és saját 
maga sem tudja megoldani az 
alkalmi tisztítást az ünnepre, an-
nak alternatíva lehet az adott te-

metőt gondozó vállalkozás vagy 
intézmény munkatársainak 
megbízása ezzel a munkával.

Nem olcsó tehát a sírkőtisztí-
tás, ha jó munkát akarunk, mé-
lyen zsebbe kell nyúlni, és még 
ezután jön a virágok, koszorúk, 
mécsesek költsége. Ezek árai na-
gyon változatosak Miskolcon is, 
függően attól, mikor és hol pró-
báljuk őket beszerezni. A piacon 
a kisebb, de már vállalható dí-
szek kétezer forinttól indulnak, 
egy átlagos csokor 3-4 ezerbe 
kerül, aztán a csillagos ég a ha-
tár, igénytől függően. Az alap-
mécseseket pár száz forinttól 
mérik, a nagyobbakért azon-
ban itt is közel kétezret kérnek, 
a trendi dizájn feláras. Akinek 
több rokona él már a túlvilágon, 
mint itt, az nem ússza meg ol-
csón a halottak napját sem.

BACSÓ ISTVÁN

A síremlékek felújítása már százezer forintnál is többe kerülhet. Fotó: Horváth Csongor 

Borsos áron újulnak meg a síremlékek 

Hirdetés

HOGY KI A LEGÉRDEMESEBB A PRIMA KÖZÖNSÉGDÍJRA, AZT ÖN DÖNTHETI EL!
Szavazatát a Közönségdíjra leadhatja a www.voszborsod.hu honlapon 2023. november 7-éig.

Magyar népművészet és közművelődés kategória
FEDOR VILMOS hagyományőrző. Lokálpatrióta, több év-
tizede dolgozik azon, hogy Miskolc értékeit minél szélesebb 
körben megismerhessék, teszi ezt helytörténeti íróként köny-
veiben, de számos általa szervezett program által is. Az „Itthon 
Miskolcon Egyesület” elnöke, mely a hagyományok őrzése ér-
dekében felvállalja rendezvények szervezését, lebonyolítását.

Magyar építészet kategória
SZÉL NORBERT építész. Munkái között szerepel az Er-
zsébet tér felújítása, hídjának visszaállítása, a Szinva kibon-
tása. Nevéhez köthető a védett Lévay villa rekonstrukciója, 
a Grabovszky ház felújításának megtervezése is. 2013-ban 
alapították a Karcműhely Kft.-t, melynek Miskolc városán 
is túlmutató jelentőségű épületek tervezését végezhették el. 

Magyar képző- és iparművészet kategória
KOVÁCS ATTILA cipőkészítő mester. Édesapjától tanulta 
a szakmát. Folytatva a hagyományt, maradt a kaptafánál: 
máig hagyományos, kézműves cipők és csizmák készítésé-
vel foglalkozik. Számtalan jelentős elismeréssel jutalmazták, 
évről évre kimagaslóan szerepel a wiesbadeni nemzetközi 
kézművescipőkészítő-bajnokságon, többszörös világbajnok.

Magyar sport kategória
MEAFC. A Miskolci Egyetemi Atlétikai és Futball 
Club 1951 óta kínál sportolási és versenyzési lehető-
séget a Miskolci Egyetem hallgatói és munkatársai 
részére. Mára pedig Miskolc meghatározó sport-
egyesületévé vált 11 szakosztályával és mintegy 700 sportolójával. Az sporteredmé-
nyek mellett kiemelt figyelmet fordít a tehetséggondozásra és a közösségépítésre. 

Magyar irodalom kategória
BODNÁR LÁSZLÓ író, költő. „Itt él, fölénk magasodva, egy 
tehetséges költő, akinek a verseit eleinte az interneten ismerhet-
ték meg, később egy–két szép, különleges gondolatsorát a helyi, 
a közéleti napilapok és az irodalmi folyóiratok is közreadták.” 
Az interneten ismerte meg a „haiku”, „iku”, „tanka” három ja-
pán versformát, a melynek kiváló magyarországi képviselője.

Magyar tudomány kategória
DR. KISS ÁKOS gyermekorvos. Sikeresen gyógyított, írt 6 
könyvet, 44 közleménye jelent meg, tartott 358 előadást, pl. a 
Johns Hopkins Egyetemen is. Több nemzetközi társaságnak 
volt a tagja, a Magyar Gyermeksebész Társaság elnöke volt, és 
számos magas rangú szakmai és állami kitüntetésben része-
sült. 2014-ben Miskolc város díszpolgárává választották.

Magyar Zeneművészet kategória
FLACH ANTAL csembalóművész-tanár. A Miskolci Bartók 
Béla Zene- és Táncművészeti Szakgimnázium tanáraként dol-
gozik. Emellett a Miskolci Szimfonikus Zenekar szakmai part-
nereként zenei ismeretterjesztést végez változatos formákban, 
Muzsikaland, Miskolci Bach-hét, Miskolci Kamarazenei Nyár, 
Zenei Szemere Szalon, Akadémiai Magyar Zenei Esték. 

Magyar színház-, film- és táncművészet kategória
MISKOLCI NEMZETI SZÍNHÁZ Az idén 200 éves, Ma-
gyarország első magyar nyelvű kőszínháza, 1823. augusztus 
24-én nyitotta meg kapuit. A ma öt játszóhellyel – Nagy-
színház, Kamaraszínház, Játékszín, Csarnok mint kísérleti 
tér, és Nyári Színház – rendelkező épületkomplexumban 
minden színházi álom megvalósítható és meg is valósul.

Magyar oktatás és köznevelés kategória
DR. BURKÁNÉ SZOLNOKI ÁGNES ny. iskolaigazgató. Ok-
leveles közgazdász, a Miskolci SZC Berzeviczy Gergely Techni-
kumnak volt igazgatója. Irányításával a tagintézmény kiemelkedő 
eredményeket ért el az országos tanulmányi és sportversenyeken. 
A hagyományok tisztelete, precíz, pontos munkavégzés jellemez-
te, támogatta a kollektív bölcsességek megvalósulását.

Kik nyerik a B.-A.-Z. megyei PRIMA díjat 2023-ban? Kik kapják a háromszor egymillió forintos PRIMA  
díjat és a kettőszázötvenezer forintos közönségdíjat? Kik kapják az Égre törő íjász gyönyörű bronzszobrát?

A VOSZ Borsod-Abaúj-Zemplén Vármegyei Szervezete elnöksége minden évben meghirdeti a PRIMA díjat, amellyel a vármegye kulturális, tudományos, oktatási és 
sportéletének legkiválóbb képviselőit ismerjük el. A vármegyei PRIMA díj várományosai 10 kategóriából lettek kiválasztva, és közülük hárman kapnak PRIMA díjat és 
egyvalaki Közönségdíjban részesül. A kiválasztottak 2023. november 11.-én a Miskolci Nemzeti Színházban, a nagyszabású megyei PRIMA díj gálán vehetik át díjaikat.

Aranyfokozatú támogatók:

Gyémántfokozatú főtámogatók:

Ezüstfokozatú támogatók:

Bronzfokozatú támogatók:

MINDENSZENTEK ÉS HALOTTAK NAPI INFORMÁCIÓK 

November elsején este kilen-
cig tartanak nyitva a miskolci 
önkormányzati tulajdonú 
temetők.

Tekintettel a Mindenszentek-
re és a halottak napjára, október 
utolsó napjaiban és november 
1-jén megnövekedett gépjár-
mű- és gyalogosforgalomra kell 
számítani a Búza tér, valamint 
a városban található temetők 
környezetében. Október 28-
án és 29-én, valamint novem-
ber 1-jén egyirányú forgalmi 
rend lesz érvényben a Dóczy 
József utcában a Bedegvölgy 
utca irányából a Vologda utca 
irányába, valamint a Kondor 
Béla utcában a Kuruc utca irá-
nyából az Ákos utca irányába. 
A Szentpéteri kapui köztemető 
parkolójában körforgalmi rend 
lép életbe. Az MVK Zrt. bizo-
nyos járatai sűrített követéssel 
közlekednek majd, erről a köz-
lekedési társaság részletesen tá-
jékoztatja az utazóközönséget. 
A fontosabb csomópontokban, 
gyalogátkelőhelyeken és a te-
metőkben folyamatos rendőri 
és rendészeti jelenlét várható.

A temetők nyitvatartása:
A Szentpéteri kapui, Vasgyári, 

Perecesi, Ómassai, Hámori, Lyu-
kói, Bükkszentlászlói temető: 
október 29. (vasárnap): 8:00-tól 
17:00-ig; október 30.-31. (hétfő, 
kedd): 8:00-tól 21:00-ig; novem-
ber 1. (szerda): 8:00-tól 21:00-ig; 
november 2. (csütörtök): 8:00-tól 
17:00-ig

Hősök temetője: október 29. 
(vasárnap): 8:00-tól 17:00-ig; ok-
tóber 30.-31. (hétfő, kedd): 8:00-
tól 21:00-ig; november 1. (szerda): 
8:00-tól 21:00-ig, november 2. 
(csütörtök): 8:00-tól 17:00-ig.

Imaliturgiák időpontjai novem-
ber 1-jén a Szentpéteri kapui te-
mető nagyravatalozójában: római 
katolikus: 13 óra, Tóth Béla plé-
bános; evangélikus: 14 óra, Sán-
dorné Povazsanyecz Gyöngyi; 
református: 15 óra, Gecse Attila 
lelkipásztor; polgári: 16 óra, Szőnyi 
Gábor polgári szónok. A Vasgyári 
temetőben: polgári: 11 óra, Szőnyi 
Gábor polgári szónok; római kato-
likus: 12 óra, Ócsai J. Barnabás lel-
kész; református: 13 óra, Elek Gab-
riella lelkipásztor; görögkatolikus: 
14 óra, Papp András parókus

Gépkocsival történő behajtás 
és parkolás a Szentpéteri ka-
pui temetőnél: október 30. (hét-
fő): minden gépjármű számá-
ra szabad a behajtás a temető 
területére díjfizetés ellenében. 
Október 31. (kedd): csak mozgás-
sérült kártyával rendelkező gép-
jármű-tulajdonosok hajthatnak 
be a temető területére. Novem-
ber 1. (szerda): tilos gépjárművel 
behajtani a temetőbe. Novem-
ber 2. (csütörtök): általános rend 
szerint, a mozgássérült kártyával 
rendelkező gépjármű-tulajdono-
sok behajthatnak, a többiek díjfi-
zetés ellenében.

Parkolás: a temető saját par-
kolójában, valamint a környéken 
lévő nagyáruházak parkolóiban.
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Apróhirdetés
Tudjuk, hogy az anyaság sok ki-
hívással jár, és vannak idők, ami-
kor jó lenne egy tapasztaltabb 
anyuka tanácsait vagy támogatá-
sát megkapni. Ha szívesen segíte-
nél egy kisgyermekes családnak a 
szabadidődben, akkor jelentkezz 
önkéntesnek: miskolciotthonse-
gitunk@gmail.com, 06-30/905-
8113, 06-70/521-0913.

              MUNKADÍJ:

MÉRJE LE A TUSKÓ(K) LEGSZÉLESEBB ÁTMÉRŐJÉT A FÖLDTŐL 
1-2 CM-RE ÉS A KAPOTT CM-T SZOROZZA 400 FT-TAL, MAJD

HÍVJA CSABÁT 70/642-9759
VAGY LÁTOGASSA MEG WEBLAPOMAT  

TOVÁBBI INFORMÁCIÓÉRT, ONLINE RENDELÉSÉRT

WWW.TUSKOMARASMISKOLC.HU

HOGYAN  
SZABADULHAT MEG  
A KIVÁGOTT FA  
TUSKÓJÁTÓL?
Fel kell ásni a tuskó körüli  
területet?
Nincs szükség ásásra.

Nem fér hozzá? Szűk a hely?
Nem gond, mert csak 80 cm széles  
a gép.

Költséges a kiásott tuskó  
elszállítása?
Nincs szükség szállításra,  
csak faforgács keletkezik.

TUSKÓMARÁS
Innovatív

Környezetbarát és kíméletes

Gyors és költséghatékony

100% elégedettség garancia

Ingatlan értéknövelő

Tervezhető kert

Bulgárföldi  
Háztartási Bolt
BORSODCOLOR KFT. Miskolc, Kiss tábornok u. 6/a. Tel.: 46/530-336

Akció! 2023. 10. 28-tól 2023. 11. 03-ig 
Palmolive szappan, 90 g, 3322 Ft/kg 349 Ft 299 Ft
Star duo papírtörlő, 2 tekercs,  
   199 Ft/tekercs  499 Ft 399 Ft
Denim tusfürdő, 250 ml, 2396 Ft/l 699 Ft 599 Ft
Active mosogató, 1 l 749 Ft 649 Ft
Bio Stop egérfogó, ragasztós lap 799 Ft 699 Ft
Prelix téli szélvédőmosó, -21 oC, 1 l 799 Ft 699 Ft
Perlux mosógél, 1625 ml, 553 Ft/l 999 Ft 899 Ft
Pronto bútortisztító aerosol, 250 ml,  
   4396 Ft/l 1249 Ft 1099 Ft
RaTaTa rágcsálóírtó granulátum,  
   2x75 g, 7326 Ft/kg 1199 Ft 1099 Ft
Cif súrolószer, 500 ml, 2398 Ft/l 1399 Ft 1199 Ft
Prelix jégoldó, pumpás, 500 ml,  
   2998 Ft/l 1799 Ft 1499 Ft
Sensodyne fogkrém, 75 ml,  
   21 320 Ft/l 1799 Ft 1599 Ft
Bref prémium WC-golyó, 3 db-os,  
   566 Ft/db 1899 Ft 1699 Ft
Silan öblítő, 1364-1800 ml 1999 Ft 1899 Ft
Pampers pelenka, 6-11 kg, 26 db-os, 
   76 Ft/db 2999 Ft 1999 Ft
Star toalettpapír, 24 tekercs, 83 Ft/tekercs 2199 Ft 1999 Ft
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Középkori sport- és játék-
bemutatókkal, interaktív 
előadásokkal várják minden 
vasárnap a családokat a Lo-
vagi tornák terén.

Repüljünk vissza több mint 
hatszáz évet az időben, hiszen 
mindenkit vár a Pajta Játék-
tár! Tudtad, hogy a közép-
korban egy apródnak 14 évet 
kellett tanulnia, hogy lovag le-
hessen? Hogy a kétkezes kard 
hosszúságát tekintve akár 
meghaladhatta a vele harco-
ló gyalogos magasságát is? 
Hogy a nők tisztelete a lovagi 
erények közé tartozott? Ezek-
re és még számtalan kérdésre 
választ kaphatsz, ha elláto-
gatsz a Lovagi tornák terén a 
Pajta Játéktárba! És ha ez nem 
lenne elég, hogy játszva tanul-
hatsz az interaktív középkori 
előadásokból, kipróbálhatod 
a középkori „sportokat”, az 
íjászatot, a fegyverhajítást, és 
még a középkor egyik legbru-
tálisabb fegyverének, a szám-

szeríjnak a kézbe vételére is 
lesz lehetőséged.

A Miskolci Kulturális Köz-
pont idén ősszel újra meg-
nyitja a Diósgyőri vár szom-
szédságában található Lovagi 
tornák terén a Pajta Játéktárat. 
December 3-áig minden va-

sárnap 10-15 óra között csalá-
di napokat tartanak. A szülők 
nagy örömére két időpontban 
őszi napközit is szerveznek: itt 
dramatikus játékokkal, kész-
ség- és közösségfejlesztő fog-
lalkozásokkal várják az érdek-
lődőket, sőt még rendhagyó 

történelemórára is van lehető-
ség. Emellett az idősebbeknek, 
a gyermek- és felnőtt közössé-
geknek csapatépítő tréninge-
ket is kínál a Miskolci Kultu-
rális Központ külön egyeztetés 
alapján.

MN

A Miskolc Televízió Hí-
vőszó című műsorában ok-
tóber 29-án, vasárnap, 16 
órától az avasi református 
templomból közvetítenek. 

Az ünnepi istentisztele-
ten szolgálatot végeznek: 
Hangóné Birtha Melinda 
és Hangó István lelkipász-
torok.

HARANG-HÍREK

OKTÓBER 28., szombat
10:30 János vitéz, Csodamalom Bábszínház
16:00 A Miskolci Szimfonikus Zenekar ha-

lottak napi koncertje, minorita templom
16:00 DVTK-Vénusz – Dunaújváros labda-

rúgó-mérkőzés, városi sportcsarnok
18:00 DVTK - Váci FKA kézilabda-mérkő-

zés, városi sportcsarnok
19:00 DVTK Ongropack – Vasas röplabda-

mérkőzés, DVTK Aréna
19:00 Somogyi András Hangok a fejemben 

című humorestje, Ady Endre Műv. Ház

OKTÓBER 29., vasárnap
16:30 Dr. Bubó rendel – mesemusical, a 

Madách Színház művészeinek előadása, 
Ady Endre Művelődési Ház

OKTÓBER 31., kedd
16:00 Mesemix, Petőfi Sándor Könyvtár
17:00 2. Mini ARC-kiállítás, megnyitó, a pol-

gármesteri hivatal aulája
18:30 DVTK Jegesmedvék – Dunaújvárosi 

Acélbikák jégkorongmérkőzés, Jégcsarnok
17:00-21:00 Halloween Est, Miskolci Állatkert

NOVEMBER 2., csütörtök
8:00-16:00 Őszi napközi a Pajta Játéktár-

ban, Lovagi tornák tere
20:00 Gerendás Péter-koncert, Müha Kávézó

NOVEMBER 3., péntek
8:00-16:00 Őszi napközi a Pajta Játéktár-

ban, Lovagi tornák tere

19:00 Vendégségben Miskolcon: Gundel 
Takács Gábor, Tudomány és Technika Háza

19:00 Aranyakkord, Kiss Tibi-koncert, Mű-
vészetek Háza

19:00 8Kéz Retro Rock Band-koncert, Vas-
gyári Közösségi Ház

NOVEMBER 4., szombat
13:00 DVTK- St. Mihály FC labdarúgó-mér-

kőzés, női NB I., 9. forduló, DVTK Edző-
központ

16:00 DVTK Vénusz – Budaörs labdarú-
gó-mérkőzés, női NB I., 8. forduló, váro-
si sportcsarnok

NOVEMBER 5., vasárnap
9:00 Régiségvásár, Széchenyi utca
10:00 Családi nap a Pajta Játéktárban, Lo-

vagi tornák tere
18:00 DVTK Jegesmedvék – Újpest jégko-

rong-mérkőzés, Erste liga 13. forduló, 
Miskolci Jégcsarnok

19:00 Hobo: Vadászat, koncert, MÜHA

NOVEMBER 6., hétfő
16:30 Reiman Zoltán – Szél Misi: A siker 

lépcsője, könyvbemutató, Tompa Mi-
hály Könyvtár

16:30 Új utakon – Majorváry Szabó Sán-
dor kiállításának megnyitója, Kaffka 
Margit Könyvtár

19:00 Fogj egy sétapálcát! – a Gergely 
Theáter produkciója, Művészetek Háza

PROGRAMAJÁNLÓ Családi napok a Pajta Játéktárban

OKTÓBER 28., szombat 19:00 A csárdáskirály-
nő, bérletszünet, Nagyszínház | OKTÓBER 31., 
kedd 19:00 A tatárok Magyarországban, Ka-
zimir Károly-bérlet, Nagyszínház | NOVEMBER 2., 
csütörtök 15:30 Határtalan napok – Lehár, a 
komáromi operettkirály, kiállításmegnyitó, 
Nagyszínház, nézőtéri társalgó | 16:00 Határtalan 
napok – Fűje sarjad mezőknek, a komáromi 
Csavar Színház előadása, Játékszín | 18:00 Ha-
tártalan napok - Fűje sarjad mezőknek, irodal-
mi beszélgetés, Kamaraszínház, nézőtéri társalgó 
| 19:00 A csárdáskirálynő, Móricz Zsigmond-bérlet, 
Nagyszínház | 20:00 Határtalan napok – Prah, 
a Komáromi Jókai Színház előadása, Játék-
szín | NOVEMBER 3., péntek 19:00 Határtalan 

napok – A beszélő köntös, a Komáromi Jókai 
Színház előadása, Nagyszínház | 19:00 Gyévus-
ka, bérleszünet, Kamara | 19:00 Kilépő, Játékszín | 
NOVEMBER 4., szombat 10:00 Határtalan na-
pok – A kacagó királykisasszony, a Komáromi 
Jókai Színház előadása, Csarnok | 15:00 A tatá-
rok Magyarországban, Déryné Széppataki Ró-
za-bérlet, Nagyszínház | 19:00 Határtalan na-
pok – Az örökség, a Komáromi Jókai Színház 
előadása, Kamara | 19:00 Vasgyári eklógák, Já-
tékszín | NOVEMBER 7., kedd 14:00 Berzsián 
és Dideki, Nemecsek-bérlet, Kamara | 19:00 A ta-
tárok Magyarországban, Egyetemi bérlet, Nagy-
színház | 19:00 Dixie Klub – A Miskolc Dixiland 
Band koncertje 

A MISKOLCI NEMZETI SZÍNHÁZ MŰSORA

Szarka Dénes, az 5. számú választókerület önkor-
mányzati képviselője lakossági fórumot tart no-
vember 2-án, csütörtökön, 17 órától a Herman Ottó 
Általános Iskolában (Gesztenyés utca 23.) a Máltai 
játszótér – műfüves focipálya kapcsán.

LAKOSSÁGI FÓRUM

• Művészetek Háza, Uránia-terem: 

OKTÓBER 28. – NOVEMBER 1., szo.-szer.: 16:30 
Az Adamanton | 18:30 Megfojtott virágok | NO-
VEMBER 2-8., csüt.-szer.: 17:30 Bazi nagy görög 
lagzi 3. | NOVEMBER 3-5., pén.-vas.: 15:15 Jeanne 
du Barry - A szerető | 19:00 Taylor Swift: The Eras Tour

• Művészetek Háza, Béke-terem: OKTÓBER 28. 
- NOVEMBER 1., szo.-szer.: 17:30 Repülés kez-
dőknek | 19:30 Apák és Anyák | OKTÓBER 28-
29., szo.-vas.: 15:00 Mellékszereplők | NOVEM-
BER 2-5., csüt.-vas. és 7-8. kedd-szerda: 16:30 
Elfogy a levegő | 19:15 David Lynch - Dűne | NO-
VEMBER 3-5., pén.-vas.: 15:00 Titina - A négylá-
bú felfedező | NOVEMBER 6., hétfő: 18:30 Ma-
gasmentés

• Cinema City: OKTÓBER 26-NOVEMBER 1., csü-
t.-szer.: naponta több időpontban – 57 másodperc | 
A három testőr: D’Artagnan | A ház, ahol a gonosz 
lakik | Állati iramban | Apák és anyák | Az apáca II. 
| Apró hősök – Kalandos vizeken | Az alkotó | Az 
ördögűző: a hívő | Bazi nagy görög lagzi 3 | Bo-
gyó és Babóca 5. – Hónapok meséi | Cicaverzum 
| Dogman – A kutyák ura | Dzsungelhajsza | Ele-
mi, Feláldozh4tók | Fűrész X | Jeanne Du Barry – 
A szerető | Katicabogár és fekete macska kaland-
jai – a film | Macskaland | Magyarázat mindenre | 
Mancs őrjárat: a szuperfilm | Megfojtott virágok | 
Miután annyi minden történt | Szeánsz Velencé-
ben | Taylor Swift: The Eras Tour | Trollok: Együtt 
a banda | Tisza-tó, az ember alkotta Paradicsom

MOZIMŰSOR

Az interaktív középkori előadásokból játszva tanulhatnak a gyerekek. Fotó: MKK
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Akkor és most. A körülbelül százéves képeslap a Villanyrendőr és 
a Déryné utca közötti épületeket mutatja, a házak többsége ma is 
hasonlóan néz ki. A jobb sarokban, a 33. szám alatt az egykori Há-
rom Rózsa Szálló Széchenyi utcai homlokzatának részlete látható. 
Szomszédját, a Szabó-házat (31. szám) Szabó Gyula gyógyszerész 
építtette, eredetileg egyemeletes, a 20. században háromeme-
letessé alakították át, homlokzatát teljesen megváltoztatták és 
megfosztották minden díszítésétől. A 29. szám alatt található az 
egykori Hitelintézeti palota, a monumentális, háromemeletes épü-
let terveit Hajós Alfréd cége készítette. A földszinten üzleteket, 
az emeleteken lakásokat alakítottak ki. A földszinti üzletrészben 
2010-ben a Tesco nyitott szupermarketet. Kevéssé ugyan, de lát-
ható még a Silbiger-, a László- és a Dálnoky-ház is, mint ahogyan 
látható a Miskolci Nemzeti Színház épülete és a Weidlich-palota az-
óta lebontott két tornya is.  (Tajthy Ákos szövege, dr. Sáfrány Gy. 
József képeslapja, Juhász Ákos fotója)

LYUKÓBA VITTE A FESZTI-
VÁLT A TEATROM. Összmű-

vészeti programkavalkádot 
vonultattak fel múlt szomba-

ton a Lyukóvölgyi Közösségi 
Házban. A kreatív elfoglaltsá-
gokra a szervezők leginkább 

a gyerekeket várták. A kicsik a 
délelőtt folyamán Noé bárkájá-

nak bibliai történetét járhat-
ták körül: Brueghel Az éden-

kert című festménye alapján 
elképzelhették, milyenek lehet-

tek a Noé által bárkára vitt 
teremtmények, majd később 

az egész történetet eljátszhat-
ták. Ezután a Hangszercséplő 
elnevezésű zenés foglalkozá-

son (képünkön) Rimóczi István 
vezetésével különleges hang-

szerként funkcionáló tárgyakat 
próbálhattak ki. Fotó: Mocsári 

László
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Géniusz Könyváruház – Miskolc, Széchenyi u. 107.  
Webáruház: www.geniusz.hu és www.geniusztankonyv.hu

Könyvújdonságok a Géniusztól 

Négyrészes keresztrejtvény-sorozatunkban ezút-
tal is könyvújdonságok címét rejtettük el. Megfej-
téseiket a sorozat végén, egy e-mailben küldjék el, 
melyben feltüntetik postacímüket is! Beküldési ha-
táridő: 2023. november 2. E-mail-cím: megfejtes@

mikom.hu. A helyes megfejtések beküldői között könyvutalványt 
sorsolunk ki. A nyereményt a Géniusz Könyváruház biztosítja. 
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Ha jogi problémájuk, kérdésük van, küldjék el szerkesztőségünk cí-
mére: 3525 Miskolc, Kis-Hunyad u. 9. A borítékra írják rá: „Mindenkit 
érhet jogeset”. E-mail: info@mikom.hu. Dr. Strassburger Gyula és dr. 
Tulipán Péter ügyvéd írásban válaszol.

MINDENKIT ÉRHET JOGESET

Sudoku

Ha a terjesztéssel kapcsolat-
ban problémát tapasztalnak, 
kérjük, jelezzék ezt hétköz-
nap 8-16 óráig a +36 70 663 
1261-es telefonszámon vagy 

az info@mirend.hu e-mail-cí-
men nevük és elérhetősé-
gük megadásával. A problé-
mát igyekszünk mihamarabb 
megoldani.

TERJESZTÉSSEL KAPCSOLATOS VISSZAJELZÉS

Gazdikereső
Ezen a héten Hennát (6570), a Miskolci Állategészségügyi Telep 
egyik lakóját mutatjuk be. Az állat korának megfelelő oltások-
kal, féregtelenítéssel és SPOT-ON cseppekkel ellátva kerül az 
új gazdihoz. Érdeklődni a +36 (30) 339-6549-es telefonszámon 
lehet hétköznap 8:00 és 15:30 között.

Bekerülés helye: Maros u.
Fajta: keverék
Kor: ~2023. 05. 01.
Neme: szuka
Szín: barna
Súlya: 7 kg

Kedves, fiatal, játékos ku-
tyus. Emberekkel és más ku-
tyákkal is barátságos. Hennát 
az utca nevelte, így még min-
dent tanulnia kell. Pusziosztó 
szeretetgombóc.

Ken Follett: A világosság fegyverei
Az ipari forradalom 

példátlan változáso-
kat hoz a textilmun-
kások életébe, a bur-
jánzó modernizáció 
és a veszélyes új gépek 
munkahelyeket tesz-
nek feleslegessé, csalá-
dokat szakítanak szét, és még 
nagyobb szegénységet hoznak. 
A Fonó Jenny megjelenésé-
vel a textilgyártás és az ipar új 
korszaka kezdődik, generáció-
kon keresztül megváltoztatva 
a szereplők életét, akik a nél-
külözés miatt lázadásokban, 
sztrájkokban, géprombolásban 
vesznek részt, és a kényszerto-
borzásnak is ellenállnak. Eb-

ben a nyugtalanság-
gal teli világban, ahol 
mindenki a túlélésért 
küzd, megismerhetjük 
a kingsbridge-iek egy 
kis csoportjának törté-
netét; egy anyát, akinek 
egyedül kell helytállnia, 

amikor férje munka közben 
meghal; egy előkelő lányt, aki 
mindenkivel dacolva szegény 
gyermekek számára vasárnapi 
iskolát nyit; egy jólelkű fiatal-
embert, aki váratlanul megörö-
köl egy veszteséges vállalkozást; 
egy takácsot, aki leleményes öt-
leteivel segíti barátai életét; egy 
férfit, aki mindenkin átgázolva 
védi megszerzett vagyonát...

FILMAJÁNLÓ 

Taylor Swift: The Eras Tour

Ami idén a filmeknél a Bar-
benheimer volt, az a zenében 
Taylor Swift lett. Világszer-
te rajongók milliói kezdtek 
áradozni a közösségi médiá-
ban a The Eras Tourról, külső 
szemmel érthetetlen mértékű 
 hype-ot generálva. A „Swif-
tie”-k persze pontosan tudják 
miért is különleges. Ez Taylor 
karrierjének legnagyobb tur-
néja, amely idén márciustól 
jövő novemberig 5 kontinen-
sen 146 fellépést fed le stadio-
nokban megtartva. A cím arra 
utal, hogy ezzel pályafutása 
összes érájának és albumának 
emléket állít – picit több mint 

3 órába belezsúfolva 44 dalt, 10 
felvonásban, melyek mind 1-1 
lemezt szimbolizálnak. A film 
picit vágottan, 165 percben do-
kumentálja az inglewoodi SoFi 
Stadiumban tartott első három 
előadást augusztus elejéről, Los 
Angeles körzetéből. A látvá-
nyos showt a rajongókon kívül 
a kritikusok is éltették. Mozis 
létrejötte önmagában fantasz-
tikus, ugyanis minden nagy 
hollywoodi stúdió a sztrájkok 
miatt visszautasította, így Swift 
megkerülve a rendszert, mo-
zihálózatokkal és filmforgal-
mazókkal kezdett tárgyalni, 
mígnem sikerrel járt. Produ-
cerként a vágásba is beleszólt, 
ő felügyelte, melyik dalok ke-
rüljenek bele, így személyes 
kedvencei mellett a rajongók 
favoritjai mind részét képezik 
a játékidőnek. A „Swiftmánia” 
miatt vélhetően a vetítésekre 
is hamar elfogynak a jegyek, 
mindenki legyen résen!
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